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G∏ównymi tematami by∏o podj´-
cie uchwa∏y w sprawie: zacià-
gni´cia d∏ugoterminowego kre-
dytu preferencyjnego na cztery
inwestycje, uchwalenia miej-
scowego planu zagospodarowa-
nia dla obszaru wsi Olszewnica
Nowa i Ka∏uszyn, likwidacji
Gimnazjum w Wieliszewie
i Skrzeszewie oraz funduszu so-
∏eckiego na rok bud˝etowy 2011.

Radni jednog∏oÊnie przyj´li
porzàdek obrad oraz zatwierdzi-
li protokó∏ z XXXVII Sesji Rady
Gminy. Wójt Gminy Wieliszew
na poczàtku przystàpi∏ do pre-
zentacji swoich prac w okresie
mi´dzy sesjami. Poinformowa∏,
˝e: rozstrzygni´to ju˝ do tej po-
ry 6 przetargów (a nast´pne sà
w trakcie uruchamiania), Gmi-
na Wieliszew wystàpi∏a o ze-
wn´trzne Êrodki na komplekso-
wà gospodark´ wodno-Êciekowà
(niestety jesteÊmy na 7. miejscu,
które jest pierwsze na liÊcie re-
zerwowej), w dalszym ciàgu trwa-
jà starania o podpisanie kontrak-
tu szpitala wieliszewskiego z Na-
rodowym Funduszem Zdrowia,
nowym Komendantem Komisa-
riatu Policji w Wieliszewie zosta∏
komisarz Artur Bartczak (do-
tychczasowy komendant Jacek
Sysiak przeszed∏ na emerytur´),
nadal trwajà rozmowy z PAN
w sprawie przej´cia nieruchomo-
Êci w miejscowoÊci Góra oraz
z Sanepidem w sprawie uzyska-
nia pozytywnej opinii na budo-
w´ cmentarza na tzw. Kwietniów-
ce. Wójt uczestniczy∏ w konwen-
cie samorzàdowym, gdzie
tematem przewodnim na wnio-
sek Gminy Wieliszew by∏a komu-
nikacja.Wójt poinformowa∏ rad-
nych, i˝ ze wst´pnych wyliczeƒ
wynika, ˝e Gmina na zimowe
utrzymanie dróg wyda∏a do tej
pory 350 tys. z∏.
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ww Lotnisko w Poniatowie
W Poniatowie funkcjonowa∏o
wojskowe lotnisko. 

áá Wi´cej czytaj na str. 4
ww,,Marzenie” znów najlepsze!

Chór „Marzenie” zdobywa
kolejne laury. O wyst´pie
na Ogólnopolskim Konkursie
Chórów Dzieci i M∏odzie˝y 

áá czytaj na str. 5
ww Budowanie spo∏eczeƒstwa

obywatelskiego
W tym roku obchodzimy 
20-lecie odrodzonej polskiej
samorzàdnoÊci. Refleksje
Edwarda Trojanowskiego 

áá czytaj na str. 8
ww SKM nie dla Wieliszewa

Trwa walka Gminy Wieliszew
o wywiàzanie si´ ZTM z umowy
zapowiadajàcej uruchomienie
SKM ∏àczàce nas z Warszawà. 

áá Wi´cej czytaj na str. 9

Dzisiaj my idàc tym tropem
postanowiliÊmy wypro-
mowaç nasz pi´kny re-

gion odkrywajàc przed Êwiatem
bogactwo wyobraêni i ró˝norod-
noÊç historii zawartych w legen-
dach o Gminie Wieliszew. „Ideà
«Legenda o Gminie Wieliszew»
by∏o przede wszystkim scalenie
i podtrzymanie narodowych tra-
dycji skupionych w naszym re-
gionie, a tak˝e pokazanie, jak

wielkie znaczenie ma przesz∏oÊç
przodków w zachowaniu naszej
polskiej to˝samoÊci” powiedzia∏
Pawe∏ Kownacki, kierownik Re-
feratu Informacji i Promocji
Gminy Wieliszew, organizatora
konkursu. Odkryç swój talent li-
teracki móg∏ ka˝dy, kto zna∏ lub

wymyÊli∏ opowieÊç zwiàzanà
z naszà pi´knà okolicà, która jak
pokaza∏y wyniki konkursu, kry-
je w sobie jeszcze wiele niezna-
nych dotàd sekretów i tajemnic.
OryginalnoÊç i pomys∏owoÊç na-
szych mieszkaƒców przesz∏a naj-
Êmielsze oczekiwania organiza-

torów, którym by∏o naprawd´
trudno wybraç te najlepsze spo-
Êród kilkunastu zg∏oszonych
prac. O tym, co najbardziej inspi-
ruje naszych m∏odych zdolnych
literatów przekonacie si´...
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Powiada si´, ˝e wszystkie drogi
prowadzà do Rzymu. Jedne bez-
poÊrednio, inne niekoniecznie
wprost. Zanim obudzi∏ si´ Êwit
– szary, d˝d˝ysty, poniedzia∏kowy,
w naszej podró˝y do Wiecznego
Miasta pokonaliÊmy ju˝ spory
szmat drogi. Czas biegnie,
przed nami 150 km. Na autostra-
dzie w pobli˝u Rzymu un inci-
dente, wypadek. Tworzy si´ ko-
rek. Kierowcy dwojà si´ i trojà,
szukajà mo˝liwoÊci objazdu.
Zdà˝ymy, czy nie? Zdà˝yliÊmy!
Ju˝ jesteÊmy na Placu Êw. Piotra.
Obejmujà nas ramiona kolumna-
dy Berniniego. Mnóstwo tu ludzi.
KtoÊ mówi, ˝e z powodu niepew-
nej pogody przeniesiono audien-
cj´ do Auli im. Paw∏a VI. P´dzi-
my tam, przeciskamy si´. W ci˝-
bie dostrzegamy cz∏owieka
w bia∏ym habicie.To ojciec Hej-
mo. Jest wsz´dzie, wszystko wie,
nad wszystkim panuje.Tak nam
si´ wydaje. JesteÊmy ju˝ w Au-
li. Siadamy w ostatnich rz´dach,
tu˝ przy wejÊciu. Jeszcze troch´
i nie znalaz∏oby si´ dla nas miej-
sca w ogromnej sali. Na przedzie
wielki ekran.Widaç na nim frag-
ment wn´trza bazyliki Êw. Piotra.
Tam na Ojca Âwi´tego czekajà
ci, którym nie dane by∏o dostaç
si´ tu, gdzie my si´ znaleêliÊmy.

Bia∏y habit pojawia si´ i znika.
Znów si´ pojawia. Jedni drugim
podajà zielone karteczki.
Na nich pieczàtka: Centro Pasto-

rale Per i Pellegrini Polacchi...
– Prosz´ je trzymaç przy sobie,
nie zgubiç. B´dà potrzebne...
Ju˝ si´ domyÊlamy: po skoƒczo-
nej audiencji generalnej pój-
dziemy gdzieÊ bocznym koryta-
rzem, zobaczymy wewn´trzne
sale, potem znajdziemy si´ bli-
sko, bardzo blisko naszego Papie-
˝a...Tymczasem czekamy na roz-
pocz´cie audiencji. Razem z na-
mi czeka kilka tysi´cy innych
osób. B∏yskajà flesze, rozlegajà
si´ Êpiewy, nie cichnie gwar. Ka˝-
dy chce w tym niezwyk∏ym wn´-
trzu zrobiç pamiàtkowe zdj´cie,
ka˝da grupa ma nadziej´, ˝e zo-
stanie dostrze˝ona.

Dochodzi 10.30. Na t´ por´ wy-
znaczono rozpocz´cie audiencji.
Widzimy sylwetk´ Jana Paw-
∏a II. Ju˝ jest wÊród t∏umu ocze-
kujàcego naƒ w bazylice Êw. Pio-
tra. Milknie gwar. Silentium!
Za chwil´ Ojciec Âwi´ty b´dzie
z nami... Ju˝ jest – in nomine Pa-
tris et Filii et Spiritus Sancti! 

Modlitwa... Rozwa˝anie...
Ws∏uchanie... MyÊli b∏àdzà
gdzieÊ, oczy widzieç przestajà.
Wzruszenie.Tu jesteÊmy, czy nie
tu? Kim jesteÊmy i, czy napraw-
d´ jesteÊmy? Czy Prawda jest
z nami, czy my w Prawdzie? Jak
to jest, ˝e zajmujàc si´ pi´knem,
sztuk´ dêwi´ków uprawiajàc,
musimy byç blisko Prawdy, nie-
opodal Dobra? Idziemy d∏ugim
korytarzem. U jego koƒca otwie-

ra si´ sala, rodzaj przedsionka,
w niej kilka stopni i nast´pna sa-
la. Mundury Gwardii Szwajcar-
skiej, mundury watykaƒskiej
s∏u˝by bezpieczeƒstwa... i znów
bia∏y habit. – „Tu, prosz´, zostaw-
cie aparaty fotograficzne, okry-
cia, parasole. Nie zatrzymujcie
si´. Poczekajcie. Zróbcie miejsce,
za wami musi si´ zmieÊciç jesz-
cze jedna grupa” – dyspozycje
bia∏ego habitu nie pozostawiajà
wàtpliwoÊci, sà szybkie, precyzyj-
ne. Znów mamy wra˝enie, ˝e oj-
ciec Hejmo nad wszystkim panu-
je, wszystko wie... ˚yczliwie „nie
zauwa˝a” drobnych wykroczeƒ,
ale przecie˝ musi zareagowaç. Po-
nownie wi´c s∏yszymy: „Aparaty
fotograficzne mieliÊcie zostawiç
przed wejÊciem. Przecie˝ mówi-
∏em.” Wreszcie nasza kolej. Ka˝-
dy z nas podchodzi do Ojca
Âwi´tego i...∏zy, wzruszenie
i wdzi´cznoÊç.

Uczucia, które wzbiera∏y wte-
dy w moim sercu, sà trudne
do opisania. Stojàc zaledwie kil-
ka centymetrów od Papie˝a czu-
∏am niesamowite ciep∏o i mi∏oÊç
p∏ynàcà od Ojca Âwi´tego, a jed-
noczeÊnie wdzi´cznoÊç dla Boga
za mo˝liwoÊç tak niezwyk∏ego
spotkania. Ojciec Âwi´ty nie
wypowiedzia∏ do mnie ˝adnego
s∏owa, ale jego pe∏ne dobroci
spojrzenie powiedzia∏o wszyst-
ko... ¸zy po raz wtóry pop∏yn´∏y
po policzkach. ¸zy wzruszenia
i szcz´Êcia zarazem... DziÊ, gdy
wracam do tamtych niezwyk∏ych
chwil, sp´dzonych przy naszym
Ojcu Âwi´tym, kiedy nie ma go
ju˝ wÊród nas, kiedy Êciskam pa-
pieski ró˝aniec na modlitwie,
dzi´kuj´ Bogu, ˝e dane mi by∏o
byç tak blisko niego, Jana Paw-
∏a II, wielkiego nast´pcy Êw.
Piotra, Aposto∏a naszych cza-
sów... nn  Marzena Kmieciak

Wieliszew słowem malowany

Zmiany
w bud˝ecie

Wspominamy... 5. rocznica Êmierci  Papie˝a Jana Paw∏a II
W lipcu 2001 roku z ca∏à rodzinà i przyjació∏mi
uczestniczyliÊmy w audiencji generalnej u Ojca
Âwi´tego Jana Paw∏a II.

„A niechaj
narodowie widy
postronni znajà,
i˝ Polacy nie g´si,
i˝ swój j´zyk majà”
tak przed laty
promował Polsk´
nasz wielki
narodowy wieszcz
Mikołaj Rej
nazywany ojcem
literatury polskiej. 

Łukasz Ziemak

Ilustracja Klaudii Cur do „Legendy o pi´knej Górze i ubogim Janówku”

Spotkanie z Ojcem Âwi´tym by∏o krótkie, ale zostanie zapami´tane na ca∏e ˝ycie 
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DU˚E DZIECI, czyli wypowiedzi na powa˝ne tematy

Od kiedy pracuje Pani w Wie-
liszewie?
W Urz´dzie Gminy Wieliszew zo-
sta∏am zatrudniona 1 lute-
go 2008 roku na stanowisku pod-
inspektora w Referacie Bud˝etu
i Finansów.
Jak poprzednio wyglàda∏a Pani
kariera?
Studia ukoƒczy∏am na Katolic-
kim Uniwersytecie Lubelskim
na wydziale Prawa i Administra-
cji. Mojà pierwszà pracà by∏a
praca w ksi´garni. To dzi´ki niej
mia∏am dost´p do wszystkich
najnowszych publikacji, co bar-
dzo pomog∏o mi w nauce i zda-
waniu egzaminów na KUL-u.
Póêniej urodzi∏ si´ mój synek
i par´ lat poÊwi´ci∏am na jego
wychowanie. Pracowa∏em tak˝e
w Przedszkolu Samorzàdowym
nr 1 w Wieliszewie. Jednak za-
wsze chcia∏am znaleêç prac´,
która przynios∏aby mi pe∏nà ra-
doÊç i satysfakcj´. Gdy dowiedzia-
∏am si´, ˝e zosta∏am przyj´ta
na obecne stanowisko wiedzia-
∏am, ˝e... moje marzenie si´ spe∏-
ni∏o.
Mog∏aby Pani wskazaç, co
szczególnie si´ Pani podoba
w Gminie Wieliszew
Gdy pierwszy raz przyby∏am
do Janówka, w którym obecnie
mieszkam, urzek∏ mnie spokój
i brak zgie∏ku. Jako kobieta wy-
chowana w du˝ym mieÊcie nie

mog∏am tego zaznaç. Tu si´ ca∏-
kiem inaczej ˝yje – wieczorne
spacery wÊród lasów i wspólne
wycieczki nad pobliskie jeziora.
Czy ma Pani jakieÊ ciekawe
hobby, oryginalny sposób sp´-
dzania wolnego czasu?
Moim hobby jest czytanie ksià˝ek,
mog´ si´ przy nich ca∏kowicie zre-
laksowaç, wypoczàç i wyciszyç.
Uwielbiam uto˝samiaç si´ z boha-
terami moich ksià˝ek i prze˝ywaç
wszystko wraz z nimi.
Ulubione miejsce:
OczywiÊcie nasze morze i pla˝a.
Co roku z m´˝em i naszym syn-
kiem wyje˝d˝amy na wspólne
wakacje. Jednak gdy wracamy
po dwóch tygodniach do domu,
zawsze mówimy, ˝e wsz´dzie jest
dobrze, ale w domu najlepiej.
Ulubiona muzyka: 
Nie posiadam ulubionego rodza-
ju muzyki. Lubi´ utwory ∏atwo
wpadajàce w ucho, przy których
usta same si´ Êmiejà, a nogi po-
rywajà nas do taƒca.
Ulubione danie:
Bigos mojej mamy i jajecznica
z cebulkà mojego m´˝a.
Ulubiona stacja radiowa i pro-
gram telewizyjny.
Lubi´ s∏uchaç RMF FM, a jeÊli
chodzi o telewizj´ to rzadko jà
oglàdam i nie posiadam ulubio-
nego programu.
Dzi´kujemy za rozmow´.
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Tym razem spotykamy si´ z KATARZYNÑ KAPICÑ
podinspekor Ksi´gowoÊci Urz´du Gminy Wieliszew

Daniel

Poznajemy wiosn´ bo jest 100 razy wi´cej
s∏oƒca i lepiej grzeje. Przylatujà do nas ptasz-
ki które odlecia∏y do ciep∏ych krajów, wra-
ca bocian bo na wiosn´ ma co jeÊç. Jest w koƒ-
cu mnie Êniegu. Kwitnà drzewa i majà liÊcie
i wsz´dzie jest zielono.

Jula 

Widaç ˝e jest wiosna jak ptaki do nas przyle-
cà. I kwiaty kwitnà. Odchodzi zima i przycho-
dzi wiosna. Odchodzi Ênieg i przychodzi tra-
wa. I przychodzà liÊcie i kwiatki kolorowe.

Marcysia

Jest mniej Êniegu, wracajà do nas zwierzàtka,
ptaszki. Wraca wróbelek i bocian. Poznajemy
po drzewach, drzewa kwitnà i tulipany te˝.
Kwiatki kwitnà na ∏àce. S∏oneczko si´ bardziej
uÊmiecha wi´c ja te˝. Wiosno przyjdê ju˝
do nas!
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Wiosn´ poznaje si´ po zapachu i ˝e jest mniej
Êniegu. Widaç wi´cej zwierzàtek jak np. li-
sy i sarenki. Sà te˝ zwierz´ta co wracajà
do nas bo si´ schowa∏y i uciek∏y na zim´.
Wraca bocian z ciep∏ych krajów bo wtedy jest
tam bardzo goràco a jego jajka by si´ ugo-
towa∏y i nie by∏o by pisklàt. A u nas jest du-
˝o ˝ab a tam nie ma wcale.

Weronika

Teraz przychodzi s∏onko i jest coraz cieplej. Mo˝-
na wychodziç na dwór ale mi mama nie pozwa-
la bo mam katar. Ja przyjdzie wiosna to nie b´-
d´ mia∏a kataru. Jest te˝ wi´cej zwierzàt, przy-
latujà ptaszki, sikorki, kormorany. Jest te˝ du˝o
sarenek. S∏oneczko te˝ b´dzie d∏u˝ej Êwieciç. A ja
mia∏am niedawno urodziny.

Jula

Mo˝na poznaç po kwiatach ró˝nych, po tuli-
panach np. I po ptakach jak ∏abàdki. I bocian.
Jak widzimy bociana to znaczy ˝e wiosna ju˝
blisko, ale ja jeszcze nie widzia∏am. One sà
bardzo màdre. Drzewa wtedy kwitnà i majà
zielone liÊcie, nie tak jak te ∏yse za oknem. B´-
dzie s∏oneczko.

Mimo, ˝e zima nie daje za wygranà, wiosna zbli˝a si´ du˝ymi krokami. ZapytaliÊmy dzieci
z Przedszkola nr 1 w Wieliszewie, po czym poznajemy ˝e WIOSNA JEST TU˚ TU˚…

Naszym bohaterem jest dzisiaj wieloletnia 
Sekretarz Gminy Wieliszew 
JANINA GRABOWSKA-WIERZCHOWSKA

Od kiedy pracuje Pani w Gminie
Wieliszew?
Od 2 kwietnia 1992 r.
Jak poprzednio wyglàda∏a Pani
kariera zawodowa?
Od 34 lat jestem w Wieliszewie.
Na poczàtku pracowa∏am w Kom-
binacie Ogrodniczym, kiedy go zli-
kwidowano, zadzwoni∏am do Urz´-
du z pytaniem, czy nie potrzebu-
jà pracowników. Tak w∏aÊnie,
przed 18 laty, 2 kwietnia rozpocz´-
∏am prac´ w Urz´dzie Gminy. Po-
czàtkowo jako podinspektor
do spraw inwestycji, a od 1 stycz-
nia 1994 jestem Sekretarzem. Jed-
noczeÊnie przez kilka lat by∏am
kierownikiem Urz´du Stanu Cy-
wilnego.
Da∏a si´ Pani poznaç jako osoba
konsekwentna w dzia∏aniu, przy-
jazna mieszkaƒcom, która trak-
tuje swojà prac´ jako powo∏anie
do s∏u˝by cz∏owiekowi. Co mog∏a-
by Pani powiedzieç o mieszkaƒ-
cach Gminy jako o klientach?
Byli bardzo przyjaênie nastawie-
ni do Gminy. By∏o troszeczk´ pro-
blemów, zw∏aszcza na poczàtku.
Póêniej by∏o coraz lepiej, a ostat-
nia kadencja by∏a, mo˝na powie-
dzieç, wspania∏a.

Jakie chwile ze swojej pracy
w Wieliszewie wspomina Pani
najmilej i czy sà takie, o których
chcia∏aby Pani zapomnieç?
W pracy na pewno nieprzyjemny
by∏ okres, kiedy by∏a planowa-
na budowa wysypiska. Potem by-
∏y ju˝ bardzo dobre chwile. W mo-
im ˝yciu osobistym wydarzy∏o si´
du˝o z∏ego. Pochowa∏am dwóch m´-
˝ów. Ale za to mam wspania∏ego sy-
na. Jest magistrem in˝ynierem
Politechniki Warszawskiej. Jestem
z niego bardzo dumna. JeÊli chodzi
o prac´ i przyjació∏, mam tyko sa-
me dobre wspomnienia. Najbar-
dziej chcia∏abym podzi´kowaç
za wszystko by∏emu wójtowi
Edwardowi Trojanowskiemu. To
w∏aÊnie dzi´ki jego pomocy, przy-
jaêni mog∏am przez tyle lat cieszyç
si´ powszechnym uznaniem i sza-
cunkiem na stanowisku sekretarza.
Wdzi´czna jestem równie˝ wójto-
wi Waldemarowi Kownackiemu,
z którym naprawd´ Êwietnie mi si´
pracowa∏o. Bardzo wiele mu za-
wdzi´czam – przede wszystkim to,
˝e mog∏am dopracowaç do 65. ro-
ku ˝ycia.
Jak Pani zamierza wykorzystaç
swój wolny czas?

Mam pewne plany, bo chcia∏abym
nadal czuç si´ potrzebnà i móc po-
magaç innym. Jednak niczego nie
b´d´ zdradzaç, ˝eby nie zapeszyç.
Co Pani chcia∏aby powiedzieç
tak na zakoƒczenie pracownikom
mieszkaƒcom Gminy?
Jestem bardzo szcz´Êliwa, ˝e mo-
g∏am przepracowaç tutaj tyle lat
w sympatycznej atmosferze. Nigdy
nie chcia∏am nikogo skrzywdziç.
Stara∏am si´ pomagaç. I ludzie te˝
mi si´ w ten sposób odwdzi´czali,
byli dla mnie sympatyczni, mili
i za to wszystkim bardzo dzi´kuj´.
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OsobowoÊci Wieliszewa

Podczas posiedzenia Zespo∏u Zarzàdzania
Kryzysowego, które odby∏o si´ 1 marca, 
o godz. 10, w Urz´dzie Gminy Wieliszew
specjaliÊci stwierdzili, ˝e na terenie Gminy 
nie ma zagro˝enia powodzià. 

Woda nam nie grozi!
Stan wody w górnej Narwi utrzy-
muj´ si´ na Êrednim poziomie,
a jedynie w dolnej cz´Êci woda
zbli˝a∏a si´ do wa∏ów. Ostatnie
nocne minusowe temperatury
spowolni∏y topnienie Êniegu.
W tej chwili woda systematycz-
nie opada. Sytuacj´ kontrolowa-
li stra˝acy z OSP Skrzeszew. Po-
mimo braku zagro˝enia w Gmi-
nie Wieliszew takowe istnia∏o

w gminach sàsiednich. Stra˝acy
z OSP Wieliszew 2 marca brali
udzia∏ w ewakuacji ludnoÊci
z miejscowoÊci Struga w Gminie
Niepor´t, gdzie z brzegów wystà-
pi∏a lokalna rzeka Czarna. Przez
kilka dni wypompowywali wod´
z zalanych terenów.

nn BT
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Poznaj 
pracownika 
Gminy

Poznaj 
pracownika 
Gminy

fo
t.

M
K



gazeta wieliszewska xx 18 marca 2010 3

AktualnoÊci

Elewacje,
ogrzewanie oraz
prace glazurnicze.
Mimo
przedłu˝ajàcej si´
zimy prace
w Gimnazjum
gminnym idà
do przodu.

Prace na dachu budynku,
g∏ównie zwiàzane z pokry-
ciem, zosta∏y zakoƒczone.

Obecnie trwa monta˝ gàsiorów
i sprawdzanie prawid∏owoÊci wy-
konania. W zwiàzku z powrotem
zimy zosta∏y przerwane prace ele-
wacyjne. Zostanà wznowione
i ukoƒczone w ciàgu 2 tygodni, je-
Êli warunki pogodowe na to po-
zwolà. Wewnàtrz budynku trwa-
jà prace wykoƒczeniowe i glazur-
nicze. Gotowa jest ju˝ piwnica,

Piotr Sypniewski

Gimnazjum po zimie

W czwartek, 25 lutego, ósemka radnych z∏o˝y∏a podpisy pod wnioskiem o zwo∏anie Sesji Rady Gminy Wieliszew w celu odwo∏ania
dotychczasowego Przewodniczàcego Rady Gminy. 

Idà zmiany...? Rezygnuj´...

obecnie p∏ytki uk∏adane sà na parterze
i pierwszym pi´trze.

Od 8 marca 2010 budynek jest ogrzewa-
ny – zainstalowana w piwnicy kot∏ownia ga-

zowa ju˝ dzia∏a. Z koƒcem marca zostanà
wznowione prace zwiàzane z zagospodaro-
waniem terenu zewn´trznego, czyli uk∏ada-
nie chodników i wysiew trawy. nn

Niepubliczne Przedszkole „KubuÊ Puchatek” w Niepor´cie
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R E K L A M A

Niestety, dopatrujàc si´ uchybieƒ
formalnych (nieczytelne podpisy
pod dokumentem i brak projek-
tów uchwa∏), Przewodniczàcy sesji
nie zwo∏a∏. Stàd te˝ zdeterminowa-
ni w swych dotychczasowych po-
czynaniach nie dajemy za wygra-
nà. Ponownie z∏o˝yliÊmy wnio-
sek, tym razem ju˝ do∏àczajàc
brakujàce projekty uchwa∏, jak
i podpisujàc si´ pod wnioskiem
pe∏nym imieniem i nazwiskiem.
Sesji jak nie by∏o, tak nie ma…

Podejmowane nawet w tej sytu-
acji dzia∏ania przewodniczàcego
(albo raczej ich brak) pokazujà,
jak dalece daleko do porozumie-
nia w tej – dotychczas niezwykle
zgodnej – radzie.

Uwa˝amy, ˝e dzia∏ania Jana So∏-
tysa sta∏y si´ nie tylko przyczynà
podzia∏u rady i konfliktów pomi´-
dzy radnymi, ale równie˝ próbà
wejÊcia w kompetencje wójta po-
przez prób´ dokonania zmian bu-
d˝etowych z pomini´ciem zapisów
ustawy samorzàdowej. Na takie
dzia∏ania z naszej strony zgody nie
ma. Zbyt d∏ugo tolerowaliÊmy b∏´-
dy chocia˝by w prowadzeniu sesji,
liczàc, ˝e z czasem do nich nie b´-
dzie dochodzi∏o – w koƒcu wszyscy
pobieramy trudnà lekcj´ demo-
kracji, szczególnie w czasie kryzy-
su. Bud˝et mo˝e nie wszystkich za-
dowalaç, ale nie mo˝e si´ wi´kszo-
Êci nie podobaç. Albo inaczej

– nie mo˝e zadowalaç tylko poje-
dynczych radnych. W dodatku
czasem zmiany w uchwale bud˝e-
towej próbuje si´ wprowadziç
w niedopuszczalnej formie. Czar´
naszej goryczy przela∏a dokona-
na tu˝ przed sesjà zmiana w tre-
Êci protoko∏u z posiedzenia, co
uniemo˝liwia∏o radnym zapozna-
nie si´ z jego nowà, skorygowanà
przez Przewodniczàcego treÊcià.

Monopolu na w∏adz´ nie ma
nikt. Dotychczasowy wieliszew-
ski monolit zaczà∏ powoli p´kaç
na skutek jednostkowych cz´sto
decyzji, nie zawsze zgodnych
z wi´kszoÊcià radnych. Milczeli-
Êmy, próbowaliÊmy rozmawiaç, ale
nasze wysi∏ki spe∏z∏y na niczym.
Dlatego te˝ uwa˝amy, ˝e nawet
na kilka miesi´cy przed wybora-
mi zmiany sà konieczne dla uzdro-
wienia sytuacji w naszej ma∏ej Oj-
czyênie. Kierowani dobrem swoich
mieszkaƒców, swoich wyborców
mamy nadziej´, ˝e w koƒcu nasz
wniosek zostanie uwzgl´dniony
przez przewodniczàcego i z poko-
rà przyjmie on decyzj´ wi´kszoÊci
rady. Póki co- minà∏ termin zwo∏a-
nia sesji z drugiego z∏o˝onego
przez nas wniosku. Nihil novi…
terminu sesji nadal nie znamy.

n Radni Gminy Wieliszew 
(podpisani pod wnioskiem

o odwo∏anie Przewodniczàcego)

W dniu 25 lutego 2010 r. do Urz´-
du Gminy Wieliszew wp∏ynà∏ wnio-
sek o zwo∏anie sesji Rady Gminy
Wieliszew skierowany do Przewod-
niczàcego Rady Gminy.
Jako podstaw´ prawnà w/w wniosku
wskazano art.20 ust.3 ustawy z 8 mar-
ca 1990 r. o samorzàdzie gminny 
(j.t. Dz.U.z 2001 r.,nr 42 poz.1591ze
zm.), zgodnie z którym na wniosek
wójta lub co najmniej? ustawowego
sk∏adu Rady Gminy przewodniczà-
cy obowiàzany jest zwo∏aç sesj´
na dzieƒ przypadajàcy w ciàgu 7 dni
od dnia z∏o˝enia wniosku, przy czym
do wniosku tego, oprócz proponowa-
nego porzàdku obrad, nale˝y do∏à-
czyç projekt ustawy.

W zaistnia∏y stanie rzeczy uznaç
trzeba, ˝e przedmiotowy wniosek
o zwo∏anie sesji Rady Gminy Wieli-
szew nie mo˝e zostaç zrealizowany i to
z kilku przyczyn. Po pierwsze, na pod-
stawie treÊci wniosku nie sposób usta-
liç, czy pochodzi od uprawnionych
osób, bowiem wnioskodawcy (ani ich
adresy) nie zostali w tym wniosku wy-
mienieni, a nadto wniosek nie zosta∏
podpisany, lecz tylko opatrzony kilko-
ma nieczytelnymi parafami. W efek-
cie nie wiadomo nawet, kogo i pod ja-
kim adresem nale˝y wezwaç do uzu-
pe∏nienia braku formalnego wniosku,
poprzez jego podpisanie, co pozwoli∏o-
by zarazem zweryfikowaç uprawnie-
nie wnioskodawcy. Ju˝ tylko z tej przy-

czyny wnioskowi nie móg∏ zostaç
nadany bieg, w zwiàzku z czym zosta∏
on pozostawiony w aktach Rady
Gminy Wieliszew.

Po drugie przedmiotowy wniosek
nie odpowiada wymogom art.20
ust.3 w zw. z ust.1 ustawy o samo-
rzàdzie gminnym, albowiem nie zo-
sta∏ do niego do∏àczony projekty
uchwa∏, jakie mia∏yby zostaç podj´-
te podczas wnioskowanej do zwo∏a-
nia sesji Rady Gminy.Wskazanemu
brakowi projektów uchwa∏y si∏à
rzeczy towarzyszy nieujawnienie
motywacji do podj´cia rozstrzygni´ç
zgodnych z przed∏o˝onym projektem
porzàdku obrad, która powin-
na przyjàç form´ zalecanych uzasad-
nieƒ do projektów uchwa∏y.

Na skutek braku projektów
uchwa∏y i ich uzasadnieƒ – pomija-
jàc aspekt zwiàzanego z tym uchybie-
nia formalnego – inicjatywy okreÊlo-
ne wnioskiem o zwo∏anie sesji Rady
Gminy nie mog∏yby zostaç zapozna-
ne uprzednio przez Radnych, przemy-
Êlane i przedyskutowane na forum
Rady. Tak˝e z tej przyczyny przed-
miotowy wniosek o zwo∏anie sesji Ra-
dy Gminy nie móg∏ byç uznany
za z∏o˝ony skutecznie, a nadto z przy-
czyn opisanych wy˝ej nie by∏o mo˝-
liwe wezwanie wnioskodawców
do usuni´cia ujawnionych usterek
formalnych wniosku. Wobec powy˝-
szego, wskazany na wst´pie wniosek

nie móg∏ otrzymaç biegu, w zwiàzku
z czym zosta∏ on pozostawiony w ak-
tach Rady Gminy Wieliszew.

W zwiàzku z powy˝szym sk∏adam
rezygnacj´ z funkcji Przewodniczà-
cego Rady Gminy Wieliszew.

W ostatnim czasie forum pu-
bliczne atakowane jest insynuacja-
mi dotyczàcymi mojej dzia∏alnoÊci
jako Przewodniczàcego Rady Gminy
Wieliszew. Ataki te uwa˝am za po-
zbawione podstaw merytorycznych
i niestosowne w formie. W Êlad
za tym niektórzy radni ulegli agre-
sywnej atmosferze. W tej sytuacji
uzna∏em, ˝e z∏o˝enie przeze mnie re-
zygnacji z funkcji Przewodniczàce-
go Rady Gminy Wieliszew mo˝e
przynieÊç pozytywny skutek w posta-
ci usuni´cia pretekstu dla obstruk-
cji czynionej w powy˝szy sposób, któ-
ra szkodzi interesom Gminy Wieli-
szew.

JednoczeÊnie zwo∏uj´ sesj´ Rady
Gminy Wieliszew na dzieƒ 30 mar-
ca 2010 r. celem podj´cia stosownej
uchwa∏y w zwiàzku z mojà rezygna-
cjà z funkcji Przewodniczàcego Rady
Gminy Wieliszew, stosownie do art.19
ust.5 ustawy z 8 marca 1990 r. o sa-
morzàdzie gminnym (j.t.dz.u.z 2001 r.,
nr 42,poz.1591 ze zm.)

Opini´ w tej sprawie pozostawiam
na forum publicznym.

Z powa˝aniem 
Jan So∏tys 
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Historia

Otrzymuje materia∏y od wielu znaw-
ców tematu lotnictwa, ale niestety
nie mam ̋ adnych informacji – wspo-

mnieƒ, relacji, odnoÊnie lotniska w Ponia-
towie, bo o nim b´dzie mowa, widzianego
oczami rodowitych mieszkaƒców okolicz-
nych miejscowoÊci: Poniatowa, Skrzeszewa,
Wieliszewa mo˝e ¸ajsk. Zapewne wielu
z nich pomaga∏o w urzàdzaniu i przystoso-
wywaniu terenu do celów lotniska oraz póê-
niej przy obs∏udze stacjonujàcych tam jed-
nostek lotniczych. Mo˝e znajdzie si´ ktoÊ,
u kogo w rodzinie rozmawiano o tym lotni-
sku, bàdê wie coÊ na jego temat.Troch´ pro-
wokacyjnie tym razem pisz´ ten artyku∏
w nadziei, i˝ pomo˝ecie Paƒstwo w upami´t-
nieniu tego lotniska. Wspomn´ chocia˝, i˝
bliêniacze lotnisko istniejàce wówczas
w Zielonce gdzie stacjonowa∏ III/1 dywizjon
Brygady PoÊcigowej, doczeka∏o si´ w 2009r.
swojego opracowania. Przejdêmy teraz
do krótkiego omówienia lotniska polowe-
go w Poniatowie. Lotnisko polowe funkcjo-
nowa∏o w pierwszych dniach wrzeÊnia
w majàtku Hr. Grocholskiego w Poniatowie,
w miejscu zwanym przez miejscowych
mieszkaƒców Pyrzowy Kiesz, skàd starto-
wa∏y samoloty myÊliwskie PZL 113, 114
i 123 eskadry IV/1 dywizjonu Brygady Po-
Êcigowej w obronie polskiego nieba. Lotni-
sko operacyjne w Poniatowie by∏o jednym
z oko∏o 22 lotnisk przygotowanych w la-
tach 1938/39 na wypadek wojny na podsta-
wie umów zawartych przez Dowództwo Lot-
nictwa przy wspó∏udziale Ministerstwa
Rolnictwa i Reform Rolnych z 20-tu w∏aÊci-
cielami ziemskimi, gwarantujàc im odpo-
wiednie subsydium i zobowiàzujàc ich
do prowadzenia na wyznaczonych terenach
odpowiednich oÊrodków pastwiskowo – ∏à-
kowych.

Samoloty przylecia∏y do Poniatowa popo-
∏udniu 29 sierpnia 1939r. z lotniska Ok´cie.
WczeÊniej, bo rano 26 sierpnia odesz∏y
na lotniska polowe w tym i do Poniatowa
rzuty ko∏owe czyli transport ziemny, którym
przenosi si´ na inne lotniska personel
techniczny (mechanicy rusznikarze itp.),
sprz´t pomocniczy oraz materia∏y p´dne dla
samolotów, prowadzone przez dowódców
eskadr. Samochody wy∏adowane do pe∏na,
os∏oni´te granatowymi i szarymi plandeka-
mi podà˝a∏y ku nowemu miejscu postoju
jednostek lotniczych.

Stan na lotnisku w Poniatowie przed roz-
pocz´ciem II wojny Êwiatowej Lotnisku Po-
niatów kryptonim „˚yto”, lotnisko zapasowe
Poniatów II – ¸ajsk „Lasek”
IV/1 Dyon MyÊliwski kryptonim „Adam” 2 pi-
lotów samoloty 2 P.11 – oddane 114 eskadrze
113. Eskadra MyÊliwska „Wies∏aw” 16 pilotów
samoloty 10 P.11 (5 P.11c, 5 P.11a)
114. Eskadra MyÊliwska „Julek” 17 pilotów sa-
moloty 12 P.11 (8 P.11c, 4 P.11a)
123. Eskadra MyÊliwska 13 pilotów samoloty 10 P.7
Razem 48 pilotów samoloty 32 P.11 i P.7

Dowódcà IV/1 dywizjonu by∏ kpt. pil.
Adam Kowalczyk; dowódcà 113 eskadry

W ostatnim czasie
razem z grupà
pasjonatów polskiego
lotnictwa próbujemy
upami´tniç wa˝ne
miejsce znajdujàce si´
na terenie Gminy
Wieliszew jakie
odegra∏o znaczàcà rol´
w pierwszych dniach
wrzeÊnia 1939r. 

Lotnisko w Poniatowie
Krzysztof Klimaszewski

ne urozmaicenie dnia. P∏ynà nudne, pe∏ne
oczekiwania godziny, przechodzà wreszcie dni.
Pisz´ listy (nadawca poczta polowa) albo czy-
tam „co” w r´k´ wpadnie. Stan taki powoli
zaczynamy przyjmowaç za normalny. Wy-
czerpa∏y si´ wszystkie pomys∏y majàce na ce-
lu skrócenie czasu. Âwietny pomys∏ polowa-
nia na go∏´bie dworskie przy pomocy procy
jako tako umila nam chwile. Niestety zain-
teresowa∏ si´ tym „sportem” kapitan Adam
i natychmiast wyszed∏ dodatek do rozkazu,
traktujàcy o naszej rozrywce i pot´piajàcy jà
z ca∏à bezwzgl´dnoÊcià. Z∏apanemu na gorà-
cym uczynku „myÊliwcowi” wódz zagrozi∏ ra-
portem karnym. Jedynà nadziejà na przy-
sz∏oÊç by∏o to, ˝e pr´dzej czy póêniej ktoÊ stra-
ci cierpliwoÊç i albo my Niemcom, albo
Niemcy nam wypowiedzà wojn´.

Dàbrowski, nieco póêniej uzupe∏nia
opis terenu wokó∏ lotniska widziany z lo-
tu samolotem oraz tym samym wskazuje
kierunek startów… na stojàcy nieopodal
lotniska wiatrak.

(…)Most za skrajem lotniska przepuszcza-
jàcy przez swój grzbiet jasne pasemko szosy
zostaje w dole i wp∏ywa pod brzuch maszy-
ny ust´pujàc miejsca rozlanym plamom la-
su i jasnym zalanym s∏oƒcem polom.(...)
Od trzech dni uwag´ naszà zajmuje wiatrak
stojàcy w pobli˝u lotniska. Patrzymy na nie-
go siedzàc przy maszynach i obserwujemy
przy starcie. Dziwne nam si´ wydaje, ˝e ile-
kroç startujemy do walki wiatrak ustawia
si´ pod wiatr i jego du˝e skrzyd∏a zaczynajà
si´ obracaç.(…)

Na tym poprzestan´, szczegó∏y wyda-
rzeƒ jakie mia∏y miejsce na opisanym po-
wy˝ej lotnisku w dniach 29.08 – 7.09 bo
po wyprowadzeniu si´ 3 wrzeÊnia IV/1 dy-
wizjonu Brygady PoÊcigowej, 5 wrze-
Ênia 1939 r. 152 eskadra myÊliwska Armii
„Modlin” o Êwicie otrzyma∏a rozkaz prze-
bazowania z lotniska Kroczewo na lotnisko
w Poniatowie – eskadra mia∏a pozostaç
w pogotowiu do dalszego przesuni´cia.
Na lotnisku pojawi∏ si´ rzut ko∏owy i samo-
loty PZL P.11 tej eskadry. Wed∏ug dost´p-
nych informacji, dzia∏aƒ bojowych eskadra
tego dnia nie wykonywa∏a, natomiast wie-
czorem otrzyma∏a rozkaz przebazowania
na lotnisko Babice ko∏o O˝arowa. Wieczo-
rem na lotnisko Babice wyruszy∏ rzut ko-
∏owy, a nast´pnego dnia wczesnym ran-
kiem przelecia∏y tam myÊliwskie „jede-
nastki” 152 eskadry.

Tego samego dnia na lotnisko Poniató-
wek (tak podajà dokumenty – chodzi praw-
dopodobnie o lotnisko zapasowe „Lasek”)
przenosi 53 eskadra rozpoznawcza wypo-
sa˝ona w samoloty RWD-14b „Czapla”. Za-
∏ogi kpt. Sawczyƒskiego z kpr. Fajgsem
i pchor. Redy z kpr. Za∏uckim rozpoznawa-
∏y rejon Pu∏tuska i Ró˝ana. Jak widaç w Po-
niatowie wiele si´ dzia∏o. Pomó˝cie Paƒ-
stwo, mo˝e znajdzie si´ ktoÊ, kto mo˝e wes-
przeç prowadzone prace, na co mam
ogromnà nadziej´.

nn  

por. pil. Wieƒczys∏aw Baraƒski; dowód-
cà 114 eskadry kpt. pil. Juliusz Frey a 123
kpt. pil. Mieczys∏aw L. Olszewski.

Lotnisko w Poniatowie, jak okreÊli∏ kpt.
pil. A. Kowalczyk by∏o lotniskiem dwukie-
runkowym. By∏o lotniskiem trudnym, po∏o-
˝onym na terenie falistym i piaszczystym.
Jednak posiada∏o las do ukrycia samolotów
i ludzi oraz dojazdy. Làdowisko zapasowe
znajdowa∏o si´ 1 km. na po∏udnie. Przytocz-
my opis lotniska st. szer. pil. Benedykta Dà-
browskiego widzianego z samolotu po wy-
locie z Ok´cia tu˝ przed làdowaniem po raz
pierwszy na poniatowskim lotnisku polo-
wym.

Wchodz´ w rund´ i uwa˝nie obserwuj´ lot-
nisko. Stanowi je Êciernisko przyleg∏e do wiel-
kiego prostokàta lasu, odci´te z jednej stro-
ny drogà obsadzonà drzewami. Znad tej dro-
gi maszyny podchodzà do làdowania. K∏ad´
si´ w zakr´t i po chwili làduj´ w tumanach
kurzu, wznieconego przez moich poprzedni-
ków. ˚o∏nierz z obs∏ugi wskazuje kierunek ko-
∏owania. Zatrzymuj´ si´ na skraju Êcierniska
przed Êcianà drzew lasu. Maszyny, które wy-
làdowa∏y przede mnà ze zgaszonymi moto-
rami, jedna po drugiej wpychane sà ogonem
mi´dzy drzewa i pokrywane ga∏´êmi.

Lotnisko przylegajàc do skraju du˝ego la-
su, mia∏o naturalne maskowanie. Mechani-
cy z obs∏ugi wycieli poÊród drzew na linii la-
su stanowiska dla samolotów, dla pewnoÊci
nakrytych dodatkowo ga∏´ziami. Równie˝
w lesie urzàdzono sk∏ad materia∏ów p´d-
nych i amunicji, podr´czny magazyn cz´Êci
zamiennych i materia∏ów technicznych.
Stanowisko dowodzenia urzàdzono w namio-
cie rozstawionym na skraju lasu razem
z punktem ∏àcznoÊci telefonicznej i radio-
stacjà. Personel latajàcy oraz lekarz dywi-
zjonowy zakwaterowali si´ w dworku, któ-
rego gospodarze przyj´li lotników bardzo go-
Êcinnie.Tak˝e obs∏uga techniczna oraz inne
s∏u˝by i jednostki dywizjonu znalaz∏y po-
mieszczenia w zabudowaniach dworskich.

Na dziedziƒcu urzàdzi∏a si´ obs∏uga kuch-
ni polowej i sekcji kwatermistrzowskiej.
Strawa z kuchni polowej by∏a jednakowa dla
wszystkich. Zaraz po zainstalowaniu si´
na polowych lotniskach dowódcy dywizjo-
nów otrzymali rozkaz wystawienia w ka˝dej
eskadrze dy˝urnych dwusamolotowych klu-
czy alarmowych. Przynajmniej jeden z dy-
˝urujàcych samolotów mia∏ radiostacj´ po-
k∏adowà. Z podgrzewanym silnikiem i za∏a-
dowanà amunicjà w kaemach dy˝urni piloci
w kabinach gotowi byli do natychmiastowe-
go startu. Pos∏u˝my si´ dalej spisanymi
wspomnieniami pilota Benedykta Dàbrow-
skiego, który tak opisuje swoje spostrze˝e-
nia po wylàdowaniu na lotnisku w Poniato-
wie, opisuje pierwszà noc sp´dzonà w Po-
niatowie, istniejàce tam warunki bytowe i te
chwile oczekiwania na rozpocz´cie wojny.

(...) Mi´dzy drzewami wre praca. Stanà∏
ju˝ du˝y, p∏ócienny namiot, wykopano
schron na benzyn´ i amunicj´, gdzieniegdzie
równym zygzakiem jaÊnieje ̋ ó∏tym piaskiem
rów przeciwod∏amkowy.

G∏´biej w lesie, mi´dzy po∏yskujàcymi mo-
siàdzem taÊmami pocisków, pracujà ruszni-
karze. Lotnisko nasze po∏o˝one jest przy nie-
du˝ym, otulonym wielkimi konarami drzew
folwarku. Kwatery pilotów mieszczà si´ po-
dobno we dworze, do którego prowadzi
na ukos przez Êciernisko wiejska, piaszczysta
droga. Tam te˝ kierujemy kroki. Jest to pi´-
trowy, charakterystyczny polski dwór z klom-
bami i zajazdem. Ju˝ z daleka jesteÊmy wita-
ni ha∏aÊliwie przez kolegów. Czeka nas niespo-
dzianka. Okazuje si´, ˝e kwatery sà
przygotowane, ale nie we dworze, a w na pó∏
zawalonym spichrzu na pi´trze. We dworze
dopiero robi si´ miejsce. Odszukuj´ walizki
i po trzeszczàcych spróchnia∏ych schodach
winduj´ si´ na gór´. Unoszàcy si´, g´sty kurz
pozwala dostrzec s∏om´, którà zas∏ana jest
pod∏oga i sylwetki poruszajàcych si´ ˝o∏nie-
rzy. Jest prawie ciemno od unoszàcego si´ py-
∏u. Szukamy innego locum, ale bez rezultatu.

Zdj´cia wykonane przez Niemców na lotnisku w Poniatowie, samolotu PZL P.11c (8.70) z numerem taktycznym „10”, na którym lata∏ ppor. pil. Hieronim
Dudwa∏. ze 113 eskadry myÊliwskiej i która niesprawna zosta∏a pozostawiona w Poniatowie po postrzeleniu w dniu 1 wrzeÊnia 1939r.

Wszystko ju˝ zaj´te. Szef eskadrowy t∏uma-
czy, ˝e to tylko na razie. Zrezygnowani wra-
camy do spichlerza i z trudem znajdujemy
wolne miejsce. Postanawiamy nic nie rozpa-
kowywaç i spaç chwilowo w kombinezonach
jak Eskimosi w workach. Pierwsza noc na no-
wych kwaterach przesz∏a nieweso∏o. Budzi∏y
mnie co chwila podejrzane szelesty s∏omy
i nieustanne spacery wspó∏lokatorów.

Nast´pny dzieƒ – 30 sierpnia, ciàg dal-
szy wspomnieƒ pilota Dàbrowskiego z po-
bytu w Poniatowie.

Tote˝ sàczàcy si´ poprzez ma∏e okienka
brzask dnia powita∏em z ulgà. Jest jeszcze bar-
dzo wczeÊnie, wi´c le˝´ i rozmyÊlam. Przypo-
minajà mi si´ na raz s∏owa komendanta szko-
∏y, którà opuÊci∏em tak niedawno, wypowie-
dziane na promocji: „Mo˝e ju˝ nied∏ugo
nadejdzie chwila, w której b´dziecie sk∏ada-
li egzamin nie przed komisjà egzaminacyj-
nà, ale przed Ojczyznà”. A wszystko wskazu-
je na to, ˝e zbli˝a si´ chwila sk∏adania tego
egzaminu. Po rannej toalecie nad mizernym
strumieniem fasuj´ niemi∏osiernie twarde su-
chary i mena˝k´ kawy z kuchni polowej, ale
na pociech´ szef eskadry, sier˝ant Józef, infor-
muje, ˝e po po∏udniu piloci przeniosà si´
do dworu.

Dzieƒ wlecze si´ bez sensu, a jedynym za-
j´ciem jest jak w Warszawie dy˝ur w kluczu.
Obs∏uga techniczna ma wiele pracy. Jej za-
s∏ugà jest, ˝e maszyny sà doskonale zamasko-
wane; prawie wcale niewidoczne wÊród ma-
skujàcych ga∏´zi, zdolne w ka˝dej chwili
do startu. Na rogach olbrzymiego Êcierniska
rozstawi∏y si´ Hotschkissy [CKM] stanowià-
ce OPL, a w lesie mi´dzy drzewami pracuje
radiostacja. Panuje atmosfera oczekiwania,
a co z tym zawsze zwiàzane, m´czàcej nudy.
Pora obiadowa gromadzi wszystkich przy po-
lowej kuchni.

Na jakiejÊ le˝àcej w pobli˝u belce spostrze-
gam kapitana Adama z mena˝kà w r´ku.
Dziwne wzruszenie ogarnia mnie, kiedy pa-
trz´ na dowódc´ jedzàcego tak samo i to sa-
mo, co ka˝dy prosty ˝o∏nierz. Pod wieczór
przenosimy si´ do dworu. Nastawieni byliÊmy
co najmniej na ∏ó˝ka, ale znowu rozczarowa-
nie. KilkanaÊcie pokoików na pi´trze, do wy-
sokoÊci okna nape∏nionych s∏omà, czeka
na nas. Dzielimy to nowe locum z pilotami
ze 113 eskadry. Reszt´ dnia wype∏niam ulep-
szeniem nowej kwatery i o dziesiàtej le˝´
w ciemnym pokoju, s∏uchajàc opowiadanych
przez koleg´ kawa∏ów. Przez otwarte okna
wp∏ywajà melodie ˝o∏nierskich piosenek
i ujadanie psów folwarcznych. Jednak powo-
li kawa∏y si´ wyczerpujà, piosenki cichnà, ∏a-
˝enie po korytarzu ustaje, jedynie psy szcze-
kajà niestrudzenie… Zasypiam szybko.

Dzieƒ 31 sierpnia, Dàbrowski kontynu-
uje wspomnienia:

Nast´pny dzieƒ nie przynosi ̋ adnej zmia-
ny. Oko∏o po∏udnia ∏adujemy si´ na „Saure-
ra” [samochód ci´˝arowy] aby obejrzeç pobli-
skie làdowisko zapasowe, przewidziane do là-
dowania na wypadek zbombardowania
naszego lotniska podstawowego. Jest to jedy-

Rozmieszczenie lotniska polowego w Poniatowie, B – folwark Poniatów, C
– wiatrak w kierunku którego startowa∏y samoloty. oprac. Eligiusz Wysocki
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Wydarzenia

Chór,,Marzenie” wystàpi∏ jako
jedyny w kategorii chórów o g∏o-
sach równych do lat szesnastu
i zajà∏ w niej pierwsze miejsce.
Brak konkurencji nie zapewnia
wygranej, trzeba bowiem na nià
zas∏u˝yç zdobywajàc odpowied-
nià liczb´ punktów. Przewodni-
czàcy jury chcàc podkreÊliç ten
fakt powiedzia∏:,,JesteÊcie bez-
konkurencyjni i bylibyÊcie naj-
lepsi bez wzgl´du na wszystko”.
ChórzyÊci podzi´kowali swojemu
dyrygentowi, Panu Stanis∏awowi
Kmieciakowi, owacjami na stojà-
co i zaÊpiewali dla niego piosen-
k´,,Dobrze, ˝e jesteÊ”.

,,Marzenie” pomimo wygra-
nej w województwie mazowiec-
kim nie wystàpi w finale konkur-

su w Bydgoszczy, gdy˝ zgodnie
z regulaminem zdobywcy pu-
charu nie mogà uczestniczyç
w przysz∏orocznej edycji. Nasz
chór zdoby∏ w 2009 roku a˝ 2 pu-
chary (Puchar MEN i Puchar Mi-
nistra Kultury i Dziedzictwa Na-
rodowego), co eliminuje go ze
zmagaƒ w tegorocznym finale.
Szkoda, ale najwa˝niejsze, ˝e
wspó∏praca Êpiewaków z dyry-
gentem jest owocna, a chór jest
w Êwietnej formie, czego dowo-
dzi zwyci´stwo w Warszawie.Te-
raz chórzyÊci sà jeszcze bardziej
zmotywowani do pracy, aby wy-
paÊç jak najlepiej na festiwalu
w Bu∏garii, w którym wezmà
udzia∏ na poczàtku lipca.

nn  Marta Za∏´ska 

W Kluszkowcach ko∏o Szczawnicy
goÊciliÊmy ju˝ nie raz, lecz w tym
roku wyjazd by∏ wyjàtkowo uda-

ny. Przede wszystkim przepi´kna,
s∏oneczna pogoda i mnóstwo Ênie-
gu sprzyja∏y dobremu samopoczu-
ciu oraz jeêdzie na nartach i snow-
boardzie.

Jak si´ okaza∏o, chórzyÊci kró-
lujà nie tylko na scenie, ale tak-
˝e na stoku. Nawet ci, którzy
po raz pierwszy mieli narty na no-
gach, szybko zamienili oÊlà ∏àcz-
k´ na trudniejsze trasy zjazdowe.
Tylko pan dyrygent, Stanis∏aw
Kmieciak, nie daje si´ przekonaç
do,,dwóch desek”, ale mo˝e kie-
dyÊ si´ to zmieni. Reszta opieku-

nów czyli pani Marzenna Kmie-
ciak i pani Ewa Wrzesiƒska nie
majà ˝adnych oporów i doskona-
le opanowa∏y jazd´ na nartach.
ChórzyÊci z roku na rok robià co-
raz wi´ksze post´py pod czujnym
okiem instruktorki, by∏ej cz∏onki-
ni naszego chóru, Oli Michalik.

G∏ównym celem warsztatów
jest jednak doskonalenie Êpiewu.
Próby chóru stanowià du˝à cz´Êç
naszego pobytu w górach lecz
w po∏àczeniu z nartami, base-
nem, Krupówkami i innymi
atrakcjami trudno by∏o odczuç

zm´czenie codziennym Êpiewa-
niem.

Jak co roku w ostatni wieczór
przed wyjazdem organizowany
jest Miniplayback Show, na któ-
rym ochotnicy prezentujà w∏asne
skecze, piosenki, parodie, pokazy.
Tytu∏ tego artyku∏u zapo˝yczony
jest z jednego ze skeczów, w któ-
rym wykonano mi´dzy innymi
przeróbk´ piosenki Lady Pank
– Stacja Warszawa. Wyst´py po-
trafià zaskakiwaç i rozÊmieszaç
do ∏ez. Na sam koniec pani Ma-
rzenna rozdaje ka˝demu chórzy-

Êcie upominki z wyjazdu opatrzo-
ne krótkim komentarzem, za co
dok∏adnie si´ one nale˝à. I tak
niektórzy otrzymali nagrod´
za np. bycie prezesem, za niespóê-
nianie si´ na próby nigdy mniej
ni˝ 3 minuty, zjazd trudnà trasà
narciarskà, ciekawà barw´ g∏osu
itp. Kadra dzi´kuje podopiecz-
nym, podopieczni kadrze i w ta-
kiej atmosferze koƒczy si´ nasze
zimowisko.Wypocz´ci i na∏adowa-
ni nowà energià ˝egnamy si´
z Kluszkowcami i wracamy do do-
mów. nn

WW ddnniiuu 2244  lluutteeggoo  bbrr..  ww PPaaƒƒssttwwoowweejj  SSzzkkoollee  MMuuzzyycczznneejj II sstt..  iimm..
FFrryyddeerryykkaa  CChhooppiinnaa  ww WWaarrsszzaawwiiee  ooddbbyy∏∏yy  ssii´́  pprrzzeess∏∏uucchhaanniiaa
kkoonnkkuurrssoowwee XXXXXX  eeddyyccjjii  OOggóóllnnooppoollsskkiieeggoo  KKoonnkkuurrssuu  CChhóórróóww
DDzziieeccii  ii MM∏∏ooddzziiee˝̋yy  nnaa sszzcczzeebblluu  wwoojjeewwóóddzzkkiimm..  

UUcczznniioowwiiee,,  nnaauucczzyycciieellee  ii rroo--
ddzziiccee  SSzzkkoo∏∏yy  PPooddssttaawwoowweejj
ii GGiimmnnaazzjjuumm  ww SSkkrrzzeesszzeewwiiee
bbiioorràà  uuddzziiaa∏∏  ww VV eeddyyccjjii  pprroo--
ggrraammuu..  TTeeggoorroocczznnyy  mmoottyyww
pprrzzeewwooddnnii  ttoo  „„PPoopprraawwaa  ssppoo--
ssoobbuu  oodd˝̋yywwiiaanniiaa  mm∏∏ooddzziiee˝̋yy””

MMiimmoo  ˝̋ee  mmaattuurryy  zzaa ppaasseemm,,  uucczznniioowwiiee  ZZeessppoo∏∏uu  SSzzkkóó∏∏  PPoonnaaddggiimmnnaazzjjaallnnyycchh  ww KKoommoorrnniiccyy  ppoottrraaffiiàà  ssii´́
bbaawwiiçç..  WW ÊÊrroodd´́,, 1100  mmaarrccaa  nnaa wweessoo∏∏oo  uucczzcciillii  DDzziieeƒƒ  KKoobbiieett  oorraazz  DDzziieeƒƒ  MM´́˝̋cczzyyzznnyy..  

Turniej zorganizowany by∏ przez
Pu∏awski OÊrodek Kultury „Dom
Chemika” pod auspicjami Pol-

skiej Sekcji CIOFF. Na parkiecie
pu∏awskiego OÊrodka Sportu za-
prezentowa∏o si´ ponad 190 par
z ca∏ej Polski, a wÊród nich
oczywiÊcie tancerki i tancerze
z Wieliszewa. W Pu∏awach zosta-
∏y og∏oszone wyniki rankingu
podsumowujàcego 2009 rok.
W kategorii I zwyci´stwo odnio-
s∏a para z Wieliszewa: Aleksan-
dra Misztal i Jakub Rembelski
– serdecznie gratulujemy!

W rywalizacji konkurso-
wej II kat wiekowej nasza para:
Kuba Rembelski i Ola Misztal za-
j´∏a III miejsce. Jednak nale˝y
zwróciç uwag´, ˝e para ta od te-
go roku przesz∏a do wy˝szej ka-
tegorii wiekowej i rywalizacja
z pozosta∏ymi bardziej doÊwiad-
czonymi parami jest du˝o ci´˝-
sza. Druga para w tej kategorii
– Maria Prokopowicz oraz Daniel
Chrzanowski zaj´∏a 10. miejsce.

Trzy nasze pozosta∏e pary: Ma-
teusz Falak i Dominika Bisialska
(kat. III A), Damian Trzaskoma
i Adrianna Zyska (kat. III B) oraz
Maciej Gmurczyk i Katarzy-
na Ostropolska (kat. IV A) zapre-
zentowa∏y si´ bardzo poprawnie.
Mamy nadziej´, ˝e w nied∏ugiej
przysz∏oÊci i oni rywalizowaç b´-
dà o najwy˝sze miejsca.Trzymaj-
my wi´c kciuki za nasze pary.

nn  DS

„Promyki” na turnieju w Pu∏awach 

Trzymaj form´

O ch∏opakach i dziewczynach

Nic nie trwa wiecznie,
a wszystko co dobre
szybko si´ koƒczy. Tak
te˝ było z tegorocznym
zimowiskiem
Chóru,,Marzenie”.

MMaarrttaa  ZZaałł´́sskkaa

I znikn´ły Kluszkowce jak jawa, jak sen

,,Marzenie” znów najlepsze!

Na poczàtek uczniowie na pod-
stawie odpowiedniej tabelki ob-
liczali swoje BMI – indeks masy
cia∏a (prawid∏owa waga w stosun-
ku do wzrostu). Kolejnym zagad-
nieniem by∏a piramida pokarmo-
wa z jej podstawà, którà stanowi
aktywnoÊç ruchowa.

Ju˝ w kwietni planujemy w∏à-
czajàc si´ w akcj´ Ca∏a Polska
na Rower, odbyç wycieczk´ rowe-
rowà po Êcie˝kach naszej Gminy.
Tymczasem, by nauczyç si´ syste-
matycznoÊci, uczniowie zbierajà
nakr´tki plastikowe przy okazji
wspomagajàc osob´ potrzebujà-
cà wózka inwalidzkiego – osoby
które do 22 marca zbiorà po 100
nakr´tek dostanà miano dobro-
czyƒcy. 22 marca, w Âwiatowy
Dzieƒ Wody, przez ca∏y tydzieƒ
w szko∏ach chcemy zamiast s∏od-
kich soków i gazowanych cieczy
piç wod´, która u∏atwia uczenie
si´, jest niezb´dna dla aktyw-
nych fizycznie.

Po Âwi´tach b´dzie dzieƒ suró-
wek i soków warzywnych. Pojawià
si´ te˝ plakaty i prace plastyczne
wykonane technikà kola˝u doty-
czàce piramidy pokarmowej oraz
kolorowych warzyw i owoców.
Na zakoƒczenie uczniowie wypo-
wiedzà si´, czy te dzia∏ania choç
troch´ zmieni∏y ich sposób od˝y-
wiania si´, a przede wszystkim,
czy mia∏y wp∏yw na nauk´ i ak-
tywnoÊç fizycznà.

nn  Ma∏gorzata Szadura
(koordynator programu)

Grupa uczniów oraz nauczycieli
przygotowa∏a spektakl kostiumowy,
w którym dziewczyny wyst´powa∏y
w roli ch∏opców i vice versa. W za-
bawny sposób przeprowadzony zo-
sta∏ konkurs na idealnego partne-

ra, czyli szkolna „Randka w Ciem-
no” z odwróconymi rolami. G∏ównà
nagrodà by∏ spacer po szkolnym po-
dwórku.

Spektakl by∏ wyÊmienicie wyre-
˝yserowany, szczególnie wyst´p i

Êpiew ch∏opców wywo∏a∏ salwy
Êmiechu na po brzegi wype∏nionej
auli. Co niektórzy ujawnili wrodzo-
ny talent, który mo˝e ich zaprowa-
dziç na deski musicali. ˚yczymy dal-
szych wyst´pów i sukcesów. nn  PS

WW ddnniiaacchh 2277––2288  lluutteeggoo  
1100..  oossoobboowwaa  zzaa∏∏ooggaa
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AktualnoÊci

SAMODZIELNY ZESPO¸ PUBLICZNYCH ZAK¸ADÓW OPIEKI ZDROWOTNEJ
w Wieliszewie, ul. Modliƒska 1 tel.022 7822455, e-mail:szpzoz_wieliszew@pro.onet.pl
ZAK¸AD OPIEKI ZDROWOTNEJ
W WIELISZEWIE tel.: 22 782 24 55
Gabinet lekarski czynny od pon. do pt. w godz. 8–18 
• lekarz rodzinny, pediatra – Ewa Olczak – Wróblewska
• lekarz pediatra – Zuzanna Adamkiewicz – Pacuska
• lekarz internista – Jaros∏aw Bala
• lekarz radiolog – Jacek Stefan Król
Gabinet zabiegowy czynny od pon. do pt. w godz. 8–18
• piel´gniarka Êrodowiskowo-rodzinna Gra˝yna Kwiatkowska 
• po∏o˝na rodzinna Barbara Gadomska 

wizyty domowe zg∏aszane osobiÊcie lub telefonicznie
Punkt szczepieƒ Êr. w godz. 14–18
Wizyty po∏o˝nej rodzinnej w domu po zg∏oszeniu
urodzenia dziecka.

ZAK¸AD OPIEKI ZDROWOTNEJ W SKRZESZEWIE
ul. Nowodworska 57, tel. 22 782 30 26
Gabinet lekarski czynny od pon. do pt. w godz. 8–14
• lekarz rodzinny – Ewa Olczak -Wróblewska
• lekarz pediatra – Jadwiga Szymaƒska -Jastrz´bska
• lekarz pediatra – Zuzanna Adamkiewicz-Pacuska
Gabinet zabiegowy czynny od pon. do pt. w godz. 8– 13
• piel´gniarka Êrodowiskowo – rodzinna Jadwiga Szafraƒska
Punkt szczepieƒ Êr. w godz. 9 – 11

ZAK¸AD OPIEKI ZDROWOTNEJ
W JANÓWKU ul. Dworcowa 1,
tel. 22 775 52 25
Gabinet lekarski czynny od pon. do pt. 
w godz. 8–14
• lekarz pediatra – Zuzanna
Adamkiewicz-Pacuska
• lekarz rodzinny,pediatra 
– Ewa Olczak-Wróblewska
Gabinet zabiegowy czynny od pon. do pt. 
w godz. 8–14.30
• piel´gniarka rodzinna Ewa Romatowska
Punkt szczepieƒ wt. w godz. 10 –14

reklama

... ze starego albumu

Dokument b´dzie nieod∏àcznà
cz´Êcià realizowanego Programu
Operacyjnego RYBY 2007-2013.
Podstawà ubiegania si´ o Êrodki
zewn´trzne w ramach tego pro-
gramu jest wybór stowarzyszenia
do realizacji LSROR przez Mini-
sterstwo Rolnictwa i Rozwoju
Wsi.

We wtorek, 2 marca 2010 roku
Grupa z∏o˝y∏a stosowny wniosek,
którego jednym z preselekcyj-

nych dokumentów na etapie we-
ryfikacji formalnej jest Strate-
gia. Proces opracowania doku-
mentu mia∏ charakter uspo∏ecz-
niony. Brali w nim czynny udzia∏
mieszkaƒcy, organizacje, instytu-
cje i podmioty gospodarcze z ob-
szaru, w tym osoby i podmioty
nale˝àce do sektora rybackiego.
Dzi´kujemy wszystkim, którzy
w∏àczyli si´ w proces tworzenia
LSROR. nn  PZZ

WWaallnnee  ZZeebbrraanniiee  CCzz∏∏oonnkkóóww  „„LLookkaallnneejj  GGrruuppyy  RRyybbaacckkiieejj  ZZaalleeww
ZZeeggrrzzyyƒƒsskkii”” 2244  lluutteeggoo  ppooddjj´́∏∏oo  uucchhwwaa∏∏´́  ww sspprraawwiiee
zzaaaakkcceeppttoowwaanniiaa  kkiieerruunnkkóóww  LLookkaallnneejj  SSttrraatteeggiiii  RRoozzwwoojjuu
OObbsszzaarróóww  RRyybbaacckkiicchh  ((LLSSRROORR))  nnaa llaattaa 22001100--22001155..  

Lokalna Grupa Rybacka

W piàtek, 26 lutego
uroczyÊcie
po˝egnaliÊmy
odchodzàcà na
emerytur´ Sekretarz
Gminy Wieliszew
Janin´ Grabowskà-
Wierzchowskà.

Po45 latach pracy, w tym
ostatnich 18 – w Urz´-
dzie Gminy Wieliszew,

przyszed∏ czas na zas∏u˝ony odpo-
czynek. „Wszyscy mamy Êwiado-
moÊç, ˝e ˝adne s∏owa nie sà
w stanie wyraziç naszej wdzi´cz-
noÊci za to, i˝ przez tyle lat mie-
liÊmy w Pani osobie nie tylko
Êwietnego eksperta w zakresie
funkcjonowania Gminy, ale
przede wszystkim prawdziwego
przyjaciela, który zawsze gotów
do pomocy w równym stopniu
dzieli∏ z nami troski, k∏opoty, jak
i chwile szcz´Êcia. Dlatego po pro-
stu dzi´kujemy ̋ yczàc jednocze-
Ênie, aby ten nowy etap ̋ ycia by∏
nie tylko czasem odpoczynku,
ale tak˝e pozwoli∏ na realizacj´
wielu marzeƒ i planów, jakie
z pewnoÊcià przyniesie przy-

sz∏oÊç. Pragn´ zapewniç, ˝e Pani
wyjàtkowa postawa zapisze si´
w naszych sercach z∏otymi zg∏o-
skami, a drzwi goÊcinnego Wieli-
szewa b´dà zawsze dla Pani
otwarte.” – napisa∏ w podzi´kowa-
niach skierowanych w imieniu
w∏asnym, wszystkich wspó∏pra-
cowników oraz mieszkaƒców
Wójt Gminy Wieliszew Waldemar
Kownacki.

Niech te s∏owa b´dà naszym
wspólnym, skromnym podzi´ko-
waniem za wieloletni, wyjàtkowy
dar przyjaêni i pracy ofiarowany
nam, dzi´ki czemu dziÊ jesteÊmy
prawdziwà cz´Êcià polskiej samo-
rzàdnoÊci.

nn  

45 lat min´ło...

Mariusz Kraszewski

Zdj´cie przedstawia prawdopo-
dobnie teren by∏ego lotniska polo-
wego w Poniatowie, w tle wiadukt
w Skrzeszewie, jednak˝e wyglàd te-
go wiaduktu jest inny od dzisiej-
szego. Stàd proÊba do Paƒstwa
szczególnie mieszkaƒców Skrze-
szewa mo˝e ktoÊ wie czy wiadukt
w czasie wojny uleg∏ zniszczeniu,
jeÊli nie to czy by∏ remonotowany
w latach powojennych. Mo˝e te
ktoÊ z ˝yjàcych cz∏onków Paƒstwa

rodzin pami´ta wyglàd wiaduktu
w 1939r. Ogromna proÊba do Paƒ-
stwa poniewa˝ Niemcy zrobili
wiele zdj´ç tego samolotu i nikt nie
wie, gdzie to by∏o. Potem samolot
Niemcy przewieêli do Pu∏tuska
i na rynku miasta wystawili go ja-
ko trofeum odniesionego zwyci´-
stwa na polskim lotnictwem
w kampani wrzeÊniowej 1939r.

nn  Krzysztof Klimaszewski
tel. 605 721 406

• Pacjenci z ZOZ-ów Janówek i Skrzeszew po godz. 14 
winni zgłaszaç si´ do ZOZ-u w Wieliszewie

• Soboty niedziele i Êwi´ta – Nocna Pomoc Lekarska
w Legionowie i Nowym Dworze Mazowieckim

• Konsultacje specjalistyczne: kardiologiczne,
laryngologiczne, urologiczne raz w miesiàcu w ZOZ
Skrzeszew

• Konsultacje: pulmonologiczne, okulistyczne, badania
spirometryczne wg potrzeb

• Gabinet ginekologiczny w ZOZ Skrzeszew pon. od godz. 15
• lekarz ginekolog – poło˝nik Sławomir Chaberek
• Opieka profilaktyczna w Szkołach Podstawowych

i Gimnazjach w umawianych terminach
• Działania edukacyjne w formie wizualnej i pogadanek
• Profilaktyka próchnicy – fluoryzacja
• Promocja Zdrowia z zakresu Profilaktyki Chorób 
• Nowotworowych zawierana ze Starostwem Powiatowym

w Legionowie 
Punkt Porad Psychologicznych
ZOZ Janówek wt. w godz. 8.30 – 11
ZOZ Wieliszew wt. w godz. 11 – 14.30

*Op∏ata za wys∏anie wiadomoÊci SMS jest
zgodna z Twoim planem taryfowym. Wys∏anie
wiadomoÊci SMS o zdefiniowanej treÊci oznacza
akceptacj´ regulaminu dost´pnego na stronie
www.sisms.pl

W Dzieƒ Kobiet, którego tradycja jak
si´ okazuje ̋ yje w narodzie, w budyn-
ku centrum zagoÊci∏o przesz∏o 50
osób by uczciç dzieƒ paƒ z ¸ajsk. Uro-
czystoÊç zorganizowanà przez miej-
scowe Ko∏o Seniora pod kierownic-
twem El˝biety Ziemak swojà obecno-
Êcià uÊwietnili Przewodniczàcy Rady
Gminy Jan So∏tys oraz radny gminy
Bogdan Ma∏ecki. Wszystkie panie
otrzyma∏y pi´kne ró˝e, a wszystkim
do pocz´stunku przygrywa∏o trio
akordeonistów: wspomniany ju˝ Jan

So∏tys, Zdzis∏aw Lewandowski i Mie-
czys∏aw Suska. Jak zapowiadajà or-
ganizatorzy to nie ostatnia inicjaty-
wa obywatelska w ¸ajskach.

We wtorek 30 marca o godz. 17
w Centrum Kultury w ¸ajskach ma
si´ odbyç spotkanie Wielkanocne
Ko∏a Seniora, a w Wielkà Sobot´
tj. 3 kwietnia o godz. 11 równie˝
w Centrum Kultury odb´dzie si´
pierwsze wspólne poÊwi´cenie Êwi´-
conek wielkanocnych. Ponadto we-
d∏ug informacji z Ko∏a Seniora w ¸aj-

skach trwajà przygotowania
do kwietniowej wycieczki mieszkaƒ-
ców do uroczego Sandomierza. Rela-
cj´ z kolejnych wydarzeƒ znajdziecie
Paƒstwo oczywiÊcie na ∏amach Gaze-
ty Wieliszewskiej. nn  MSz

Ró˝e dla kobiet

CCeennttrruumm  KKuullttuurryy  ww ¸̧aajjsskkaacchh  bbaarrddzzoo  sszzyybbkkoo  zzaaiissttnniiaa∏∏oo  ww ˝̋yycciiuu  ¸̧aajjsskk  ii ccaa∏∏eejj
GGmmiinnyy..  PPoozzaa  ssttaannddaarrddoowwàà  ii jjaakk˝̋ee  bbooggaattàà  ddzziiaa∏∏aallnnooÊÊcciiàà  OOÊÊrrooddkkaa  KKuullttuurryy
ww CCeennttrruumm  ccoorraazz  cczz´́ÊÊcciieejj  ggoosszzcczzàà  mmiieesszzkkaaƒƒccyy  zzee  sswwooiimmii  iinniiccjjaattyywwaammii..

Chcesz otrzymywaç sms
z informacjami
o zagro˝eniach takich jak:
WICHURY, GWA¸TOWNE
BURZE, POWODZIE, KATASTROFY,
AWARIE: PRÑDU, GAZU, WODY?

WyÊlij sms* o treÊci tak.wl05  na numer 661 000 112

Zast´pca wójta Andrzej Szczodrowski i Przewodniczàcy Rady Jan So∏tys dzi´kujà Janinie Grabowskiej-Wierzchowskiej za
wspólnà prac´
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CzeÊç Kacper
Mi∏o mi. Dzieƒ dobry.

JesteÊ ju˝ znany wielu mieszkaƒ-
com Gminy jako osoba twórcza.
Czas, aby poznali Ci´ pozostali.
Uroƒ kilka s∏ów o sobie.
Urodzi∏em si´ w Szczecinie. Stam-
tàd moja rodzina przeprowadzi∏a
si´ do Bydgoszczy. W Wieliszewie

pojawiliÊmy si´ dopiero, gdy mia-
∏em 11 lat. Chodz´ do wieliszewskie-
go Gimnazjum. Jestem w 3 klasie.

Interesujesz si´...
Fantastykà, literaturà, dobrà miej-
scowà kuchnià, czasami zdarza mi
si´ oglàdaç wrestling. OczywiÊcie,
jak niemal ka˝dy m∏ody cz∏o-
wiek, du˝o czasu poÊwi´cam grom
komputerowym i aktywnoÊci
na forach internetowych.

Dziwne. I fascynujàce. Dzisiaj pu-
blikujemy fragment Twojego opo-
wiadania. Jaki gatunek prezen-
tujesz?
Fanfiction.

Co to jest?
To specyficzny gatunek. Opowiada-
nia oparte sà o dzie∏a ju˝ opubli-
kowane: ksià˝ki, gry, kreskówki
itp. Fanfiction bazuje przede
wszystkim na klasyce b´dàc jej
uzupe∏nieniem, rozszerzeniem,
ewentualnie alternatywà.

Zapraszamy do lektury, a Tobie
dzi´kuj´ za treÊciwy wywiad.
Dzi´kuj´.
nn Rozmawia∏ Mariusz Kraszewski
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AktualnoÊci

wyobraêni m∏odych adeptów pió-
ra, którzy sà niezwykle cennymi
spadkobiercami idei humanizmu
tak potrzebnego w naszym coraz
bardziej technokratycznym spo∏e-
czeƒstwie. Kolejnym wa˝nym atu-
tem przedsi´wzi´cia jest tak˝e je-
go wymiar promocyjny. Organiza-
torem i pomys∏odawcà konkursu
jest Referat Informacji i Promo-
cji Gminy Wieliszew, który we
wspó∏pracy z OÊrodkiem Kultury
wWieliszewie i lokalnà rozg∏oÊnià
internetowà Radio eMka w lutym
tego roku og∏osi∏ konkurs na naj-
pi´kniejszà legend´ o naszej oko-
licy. Konkurs zosta∏ podzielony
na cztery kategorie wiekowe.
Pierwsza z nich to uczniowie
szkó∏ podstawowych z klas 1-3. Ko-

lejna grupa to ich starsi koledzy
z klas 4-6. Oddzielnà kategori´
stanowili uczniowie gimnazjum.
Ostatnia grupa konkursowiczów
to kategoria open. Jak widaç
ka˝dy ch´tny mia∏ szans´ si´ wy-
kazaç, bo przecie˝ prawdziwy ta-
lent nigdy nie legitymuje si´ me-
trykà. W sumie do koƒca lutego
zg∏oszonych zosta∏o 20 prac kon-
kursowych.Tematyka opracowaƒ
dotyczy∏a g∏ównie genezy po-
wstania Wieliszewa i okolicznych
miejscowoÊci. By∏y te˝ prace na-
wiàzujàce bezpoÊrednio do zabyt-
kowej architektury naszego tere-
nu jak równie˝ poczàtków powsta-
nia wieliszewskiego koÊcio∏a.
Oryginalnà pozycjà okaza∏a si´
tak˝e legenda o Jeziorze Klucz.

Komisja konkursowa w sk∏adzie:
Mariusz Kraszewski, Dariusz
Skrzydlewski, Pawe∏ Kownacki
ocenia∏a przede wszystkim po-
mys∏, oryginalnoÊç i edukacyjne
przes∏anie prezentowanych treÊci.
Wa˝nym dope∏nieniem ca∏oÊci
by∏a równie˝ forma graficz-
na przygotowanych opracowaƒ.
Po wielogodzinnych obradach
przeprowadzonych 10 marca uda-
∏o si´ osiàgnàç kompromis i osta-
tecznie wy∏oniç zwyci´zców po-
szczególnych kategorii.

We wtorek, 30 marca na naj-
bli˝szej Sesji Rady Gminy Wieli-
szew wszystkim laureatom zosta-
nà przyznane dyplomy i nagrody
rzeczowe. Dwóch najlepszych
przedstawicieli starszych katego-

Łukasz Ziemak Wieliszew słowem malowany…

Pomysł
zorganizowania
konkursu pod hasłem
„Legenda o Gminie
Wieliszew” narodził
si´ z potrzeby
pokazania wszystkim
naszym
mieszkaƒcom, ˝e
pi´kno danego
regionu to nie tylko
unikalna przyroda,
czy zabytkowa
architektura ale tak˝e
estetyka ˝ywego
słowa, która majàc
swoje korzenie
w przeszłoÊci uczy
nas màdrze patrzeç
w przyszłoÊç. 

Niaƒka z winchesterem na ramieniu
PROLOG
Us∏ysza∏ sygna∏ z s∏uchawki, za-
mieszczonej tam, gdzie powinny
znajdowaç si´ uszy: – Twoim ce-
lem jest Sarashi Thorntone, aktu-
alnie przebywajàcy w klubie noc-
nym „Vega”.Wejdê tam, wyelimi-
nuj go i wróç po nagrod´.

– Zrozumia∏em – odpar∏ cicho,
roz∏àczajàc si´. Ci´˝kie, skórzane
kowbojki uderza∏y o b∏otniste
pod∏o˝e, zostawiajàc g∏´bokie Êla-
dy. Na horyzoncie pojawi∏ si´ za-
rys masywnej, obwieszonej neo-
nami i dekoracjami budowli.
„Klub nocny, huh?”, pomyÊla∏ ze
znu˝eniem, zastanawiajàc si´, jak
zawodowcy z Blackwater mogà
pope∏niaç takie marginalne b∏´-
dy. To nie by∏a – tak jak sàdzi∏
– obskurna buda, tylko wielki ho-
tel z kasynem i zapewne innymi
atrakcjami – A jego cel by∏ praw-
dopodobnie w tej, o której powie-
dzia∏ mu g∏os w s∏uchawce. Popra-
wi∏ swój kapelusz z szerokim ron-
dem, po czym zeÊlizgnà∏ si´ ze
skarpy. Nie obesz∏o si´ bez pew-
nych trudnoÊci, aczkolwiek
wszystkie zosta∏y zbagatelizowa-
ne. Zauwa˝y∏ pierwsze Êwiat∏a
miasta. Odruchowo poprawi∏ swój
wàtpliwy kamufla˝ – Co prawda
bycie nieumar∏ym nie by∏o kara-
ne, ale tego typu osobnicy mogli-
by budziç podejrzenia w pobli˝u
takiego niezwykle ˝yciowego
miejsca. Upewni∏ si´, ˝e jedwab-

na chustka jest zawiàzana tam,
gdzie powinny byç usta, zaÊ sze-
rokie okulary przeciws∏oneczne
zakrywajà oczodo∏y z zielonym
w´gielkami w Êrodku. Zanim jesz-
cze jednak wszed∏ w zasi´g latar-
ni, zdjà∏ coÊ z pleców, po czym za-
czà∏ to sk∏adaç – Ku swojej nie-
ch´ci. Nie chcia∏ sk∏adaç swojego
wiernego „Headache’a”, ale nie
mia∏ wi´kszego wyboru – Nie
móg∏ wejÊç do kasyna pe∏nego
dwumetrowych ochroniarzy z win-
chesterem na plecach, a nie mia∏
akurat ˝adnego futera∏u na tyle
d∏ugiego, by zmieÊciç swojà broƒ.
Tym razem musia∏ za∏atwiç to nie-
co inaczej – w mocno kontaktowy
sposób. Ustawi∏ futera∏ z bronià
pod drzewem – Od strony lasu
– Po czym w∏o˝y∏ koÊciste d∏onie
w kieszenie spodni i ruszy∏
przed siebie nieÊpiesznie, kro-
kiem spacerowym. Zleceniodaw-
cy nie zale˝a∏o na czasie – Chcia∏
tylko Êmierci Sarashiego.

Omijajàc wi´ksze grupy ludzi
i nie-ludzi, doszed∏ w koƒcu
do wielkich, szklanych drzwi „klu-
bu nocnego”.Wszed∏ rozluêniony,
starajàc si´ nie zwracaç na siebie
uwagi. Ochroniarz stojàcy
przy wejÊciu – Ponad trzymetro-
wy kafar z wodà zamiast mózgu
przyjrza∏ mu si´ podejrzliwie,
ale nie zrobi∏ nic. Najemnik ode-
tchnà∏ z ulgà –To ju˝ po∏owa suk-
cesu. By∏ w Êrodku, teraz musia∏

tylko zlokalizowaç swój cel. Ro-
zejrza∏ si´: Pierwsze, co rzuci∏o
mu si´ w oczy, to tabun ubranych
w wyjàtkowo skàpe stroje kelne-
rek i wszelakich „towarzyszek
od serca”, rozsianych po ca∏ym
holu. Uwa˝ajàc, by na ˝adnà nie
wpaÊç (Z doÊwiadczenia wiedzia∏,
˝e gdy nieumar∏y zderza si´ z ˝y-
wym, nic dobrego z tego nie wy-
nika) podszed∏ do planu hotelu.
„No dobra… Jestem w holu, re-
stauracja jest po prawej stronie,
kasyno po lewej. Na pierwszym
pi´trze apartamenty, drugie pi´-
tro – apartamenty, trzecie – Za-
strze˝one dla administracji. Piw-
nica – Gara˝e, klub nocny, dom
publiczny. Bingo!”, pomyÊla∏, roz-
glàdajàc si´ za schodami w dó∏.
Ledwo jednak przeszed∏ krok,
zderzy∏ si´ z jednà ze skàpo ubra-
nych dziewczyn. Na podstawie jej
aparycji móg∏ wywnioskowaç, ˝e
jest lisicà – Konkretniej humano-
idalnà i biuÊciastà, blond w∏osà li-
sicà, ubranà jedynie w czarnà, ko-
ronkowà bielizn´ oraz wysokie
buty na obcasie. Na jej lewym ra-
mieniu spoczywa∏o coÊ, co mo˝-
na by uznaç za jakiÊ symbol. Na-
jemnik zachwia∏ si´, po czym z∏a-
pa∏ tablicy, drugà r´kà
przytrzymujàc upadajàcà dziew-
czyn´. Mocnym szarpni´ciem
sprowadzi∏ jà do pierwotnej pozy-
cji. Lisica uÊmiechn´∏a si´ w po-
dzi´kowaniu.

OTO NAGRODZENI
Kategoria I
I miejsce – Klaudia Cur –Legenda o pi´knej

Górze i biednym Janówku.
II miejsce – Agata Lepa – Legenda

o Olszewnicy.
III miejsce – ex equo Anna Zieliƒska

–Jak powstała Olszewnica Stara
Kinga Wielowska – Odwa˝ni flisacy

Kategoria II
I miejsce – Weronika Trzaskoma

– Wieliszew i Flisacy 
II miejsce – Martyna Szarow – Jezioro Klucz
III miejsce – Michał Górzyƒski – A to si´

zdarzyło kiedy nas jeszcze nie było
Wyró˝nienia otrzymali:
Piotr Niecikowski – Legenda o Gminie Wieliszew
Martyna Barszczewska – Legenda o Kuêni
Kategoria III
I miejsce – Andrzej Choma – Legenda

o Gminie Wieliszew
II miejsce – Kacper Wala – O Nowych Łajskach

opowieÊç
Nie przyznano miejsca III
W kategorii open wygrały:
Aleksandra Synowiec i Joanna Baƒbura za legend´

– Tragiczni kochankowie z fryjoru

Dzisiejsza trudna rzeczywi-
stoÊç nastawiona na indywi-
dualny p´d do sukcesu po-

zbawia nas motywacji do integra-
cji spo∏ecznej. Dlatego warto
wszelkimi sposobami udowad-
niaç zw∏aszcza m∏odemu pokole-
niu, ˝e tylko razem jesteÊmy
w stanie stworzyç wielkie bogac-
two kulturowe, które nale˝y sza-
nowaç, chroniç i piel´gnowaç
przekazujàc je nast´pnym poko-
leniom. Jest to jedyna s∏usz-
na droga, by podtrzymywaç
i umacniaç naszà to˝samoÊç, bez
której jako naród przestaniemy
istnieç. Dodatkowym walorem
edukacyjnym konkursu jest po-
szerzenie wiedzy o historii nasze-
go regionu a tak˝e rozbudzenie

Rozmawiamy 
z autorem opowiadania 
Kacprem Walà

rii w nagrod´ odwiedzi naszych
przyjació∏ z partnerskiej gminy
Siret w Rumunii.

Choç wszyscy uczestnicy nie
mogli zostaç uhonorowani, my-
Êl´ ˝e najwi´ksza nagrodà dla
nas wszystkich jest to, ˝e mamy
wokó∏ siebie tylu zdolnych emi-
sariuszy naszych narodowych
tradycji. Miejmy wiec nadziej´,
˝e pierwsza edycja konkursu
nie b´dzie ostatnià i kiedyÊ po-
wstanie opowieÊç o tym, jak
Gmina Wieliszew sta∏a si´ praw-
dziwym zag∏´biem wielu cieka-
wych, pouczajàcych historii. Kto
wie, mo˝e ktoÊ z Paƒstwa b´dzie
wtedy g∏ównym bohaterem.

nn  

Wszyscy si´ cieszà... oprócz zakochanych 

fo
t.

M
K



8 gazeta wieliszewska xx 18 marca 2010

Czytelnicy piszà

jà zmiany i czym ma si´ staç w przy-
sz∏oÊci ów ustanowiony samorzàd te-
rytorialny. Przeci´tny mieszkaniec
wsi nie posiada∏ na ten temat wie-
dzy i z lekkà ekscytacjà, ale i niepo-
kojem oczekiwa∏ co te˝ ta nowa re-
forma przyniesie, przede wszyst-
kim przeci´tnemu „Kowalskiemu”.

Podczas zebraƒ wiejskich odnosi-
∏em wra˝enie, ˝e cz´Êç uczestników
mia∏a ju˝ ÊwiadomoÊç nadchodzà-
cych zmian.WÊród niektórych z nich
dostrzeg∏em ch´ç w∏àczenia si´
w proces zmian choçby poprzez wy-
bory so∏eckie. Zacz´to braç pod uwa-
g´ m∏odych kandydatów o odmien-
nym ni˝ dotychczasowe spojrzeniu
na poszczególne zagadnienia czy sto-
jàce przed nimi wyzwania. Poszuki-
wano kogoÊ pr´˝nego, lokalnego li-
dera, który móg∏by w swoim dorob-
ku pochwaliç si´ znaczàcymi
dokonaniami, ba nawet sukcesami.
Zmieni∏a si´ tak˝e filozofia pojmo-
wania funkcji so∏tysa.Wed∏ug lokal-
nych spo∏ecznoÊci pe∏niç powinien jà
ten, kto potrafi∏by uczyniç coÊ dla
ogó∏u.Wykazaç si´ przedsi´biorczo-
Êcià, efektywnym zarzàdzaniem, np.
w gospodarstwach rolnych czy w in-
nej dzia∏alnoÊci gospodarczej.W do-
tychczasowym so∏tysie cz´sto widzia-
no bardziej doradc´ ni˝ gospodarza,
który z racji wieku, wieloletniego
pe∏nienia funkcji i tradycyjnych po-
glàdów powinien ustàpiç miejsca
przedstawicielom m∏odszego pokole-
nia.

Jednak˝e w wielu wsiach, pomimo
mo˝liwoÊci wyboru nowego so∏tysa
nie dokonano zmiany na tym stano-
wisku. Pozostawiano najcz´Êciej te
osoby, które potrafi∏y prze∏amywaç
trudnoÊci przy pe∏nieniu tej funkcji
i sprawdzi∏y si´ na stanowisku so∏ty-
sa. Nie bez znaczenia by∏a w takich
przypadkach wi´ê pomi´dzy so∏ty-
sem a mieszkaƒcami wsi. Niejedno-
krotnie wypowiadane s∏owa: „Nasz
Gospodarz”, „Nasz Ojciec” Êwiadczy-
∏y z jednej strony o szacunku i uzna-
niu, jakim obdarzano so∏tysa, a z dru-
giej o stylu jego „rzàdów” i sposo-
bie traktowania w∏asnych
mieszkaƒców.

Po przeprowadzonych wyborach
so∏eckich mo˝na by∏o wnioskowaç, ˝e
tym co przechyla szal´ zwyci´stwa
jednego kandydata nad drugim to
wartoÊç osobowa jakà stanowi dla
mieszkaƒców konkretnej wsi. Inny-
mi s∏owy czy jest szanowany, lubia-
ny, skory do wspó∏pracy, zaradny, go-
spodarczy, czy posiada autorytet.
Przynale˝noÊç partyjna, poglàdy po-
lityczne z punktu widzenia przeci´t-
nego mieszkaƒca sà istotne, ale nie
decydujàce w obsadzaniu stano-
wisk w samorzàdzie lokalnym, wa˝-
niejszy jest sposób w jaki potencjal-
ny kandydat na so∏tysa odnosi si´
do swojego sàsiada i czy stanowi do-
bry przyk∏ad dla innych.

Moim zdaniem spo∏eczeƒstwo
obywatelskie, w pe∏nym tego s∏owa
znaczeniu, przy wyborze lokalnych
w∏adz powinno kierowaç si´ wy˝ej
wymienionymi kryteriami. Odda-
waç swój g∏os na konkretnà osob´,
a nie na ugrupowanie polityczne.
Nadmieniam, ˝e na zebraniach wiej-
skich w których uczestniczy∏em nie

pytano nikogo o przynale˝noÊç par-
tyjnà. Równie˝ i wed∏ug mnie ma to
drugorz´dne znaczenie. Chcia∏bym
tutaj zaznaczyç, a zarazem pochwa-
liç si´, i˝ w mojej gminie nie by∏o
wójta ani radnego wybranego z list
okreÊlonej partii politycznej. Wszy-
scy byli wybierani z list stowarzyszeƒ
samorzàdowych lub bezpartyjnych
komitetów wyborczych.

Powracajàc do kwestii „stawia-
nia” na m∏odych ludzi przytocz´
pewnà histori´. By∏em Êwiadkiem
wyboru na funkcj´ so∏tysa Komorni-
cy m∏odego wówczas, 20-paro letnie-
go m´˝czyzny. Pomimo poczàtko-
wych obaw miejscowa ludnoÊç wie-
rzy∏a jednak, ˝e ten m∏ody cz∏owiek
poradzi sobie przy pe∏nieniu tej wa˝-
nej spo∏ecznie funkcji. Jego kariera
samorzàdowa potoczy∏a si´ b∏yska-
wicznie. Wkrótce zosta∏ radnym
i cz∏onkiem zarzàdu, a w rezultacie
wójtem, zast´pujàc mnie po szesna-
stu latach piastowania tej funkcji
i do dnia dzisiejszego godnie repre-
zentuje t´ gmin´. Co istotne, prze-
kazanie w∏adzy nastàpi∏o w sposób
pokojowy, bez uciekania si´ do ha-
niebnych metod, znanych z przeka-
zów telewizyjnych czy prasowych.

Innà instytucjà, której byt przy-
wrócono w nowym systemie politycz-
nym jest Zwiàzek Gmin Wiejskich
Rzeczpospolitej Polskiej. Zosta∏ on
reaktywowany w 1993 r. po 50 latach
niebytu. Powsta∏ on i istnia∏ tylko
w okresie mi´dzywojennym. Obecny
zwiàzek od poprzedniego odró˝nia
m.in. liczba przynale˝nych gmin. Pa-
radoksalnie w dawnym okresie
Zwiàzek Gmin Wiejskich skupia∏
wi´kszoÊç gmin, dzisiaj mniej
ni˝ 50%. DobrowolnoÊç przystàpie-
nia nie sprzyja powi´kszaniu zwiàz-
kowych szeregów mimo, ˝e zwiàzek
troszczy si´ o sprawy prawie 2 tysi´-
cy gmin z obszarami wiejskimi. Pra-
cujàc w strukturach tej samorzàdo-
wej korporacji mam mo˝liwoÊç wp∏y-
wania na kszta∏t stanowionego
w sejmie i rzàdzie prawa.

Moim zdaniem gminy, które nie
nale˝à do zwiàzku pozbawiajà si´
wp∏ywu na polityk´ rzàdzàcych w od-
niesieniu do samorzàdu lokalnego.
Warto podkreÊliç, i˝ Zwiàzek Gmin
Wiejskich jest cz∏onkiem Komisji
Wspólnej Rzàdu i Samorzàdu, któ-
ra opiniuje wszystkie projekty
ustaw, dotyczàce gmin, powiatów
i województw.W ubieg∏ym roku Ko-
misja Wspólna we wspó∏pracy
z MSWiA opracowa∏a za∏o˝enia usta-
wy o funduszu so∏eckim i która
w pracach parlamentarnych uzyska-
∏a pozytywnà opini´ Zwiàzku Gmin
Wiejskich.

Od kilku lat stowarzyszenie so∏ty-
sów przejawia∏o inicjatyw´ utworze-
nia Funduszu So∏eckiego. Sama idea
stworzenia Funduszu So∏eckiego nie
budzi∏a najmniejszych wàtpliwoÊci,
lecz chodzi∏o o szczegó∏owy kszta∏t
tej ustawy, który by∏ jej istotà. Wy-
zwaniem sta∏o si´ utworzenie ww.
funduszu, w sytuacji, kiedy osobo-
woÊç prawnà samorzàd lokalny po-
siada na poziomie gminy, a nie so∏ec-
twa. Kluczowà kwestià sta∏o si´ po-
noszenie odpowiedzialnoÊci
finansowej. Do 1990 r. rozwiàzanie

by∏o proste. Istnia∏ jeden centralny
Bud˝et Paƒstwa i wystarczy∏o rozli-
czaç si´ na bie˝àco tylko w ramach
tego bud˝etu. Ale wraz z odrodze-
niem samorzàdu pojawi∏o si´ tyle
bud˝etów ile gmin w Polsce. Aktu-
alnie ka˝da gmina indywidualnie od-
powiada za Êrodki udost´pniane so-
∏ectwom w myÊl ustawy o Funduszu
So∏eckim, otrzymujàc cz´Êciowy
zwrot Êrodków z bud˝etu paƒstwa.
Fundusz So∏ecki w obecnym kszta∏-
cie mo˝e staç si´ narz´dziem mobi-
lizujàcym i motywujàcym miesz-
kaƒców do aktywnoÊci spo∏ecznej,
ale nie rozwià˝e wszystkich proble-
mów obszarów wiejskich.

Jednym z najtrudniejszych
do osiàgni´cia celów w dzisiejszej
Polsce jest zbudowanie spo∏eczeƒ-
stwa obywatelskiego. Zahamowanie
rozwoju spo∏eczeƒstwa obywatel-
skiego to spuÊcizna po dawnym sys-
temie. Lata nakazów, przymusowej
pracy spo∏ecznej pod groêbà wyklu-
czenia, odcisn´∏y pi´tno w umys∏ach
obywateli. Po upadku systemu przy-
mus ten odreagowano apatià i bez-
czynnoÊcià. Nikt i nic nie chcia∏ zro-
biç w czynie spo∏ecznym. Obecnie za-
uwa˝a si´ tendencj´ odradzania tej
formy aktywnoÊci, ale wcià˝ praca
na rzecz innych nie jest ani upo-
wszechniona, ani tym bardziej ocho-
czo podejmowana.

Program „Odnowa i rozwój wsi”
realizowany ze Êrodków Unii Euro-
pejskiej umo˝liwia wykonanie cz´-
Êci prac charytatywnie, ale ta idea
nie cieszy si´ powodzeniem.W efek-
cie realizuje si´ wiele projektów
„odnowy”, gdzie w dokumentacji
wyst´puje czynnik pracy spo∏ecznej
ale tylko na papierze. Ponadto dota-
cje o znacznych kwotach przyznawa-
ne sà wsiom, które majà opracowa-
ny „Plan Rozwoju”. OsobiÊcie inicjo-
wa∏em oko∏o dziesi´ciu lokalnych
planów rozwoju i z∏o˝y∏em w imieniu
gminy szeÊç wniosków w ramach
„Odnowy wsi”, co poczytuj´ sobie
za sukces.

Z moich obserwacji wynika, i˝
w tworzenie spo∏eczeƒstwa obywa-
telskiego najch´tniej anga˝uje si´
ludnoÊç wiejska, Êwiadoma roli pra-
cy oddolnej, czyniàc to równie˝ po-
przez swoich przedstawicieli (so∏ty-
sa, rad´ so∏eckà itd.).W takich przy-
padkach wspó∏praca uk∏ada si´
znakomicie. Zdecydowanie trudniej
o porozumienie w tych so∏ectwach
i gminach, w których teoretycznie
najbardziej zainteresowani nie wy-
kazujà najmniejszych oznak inicja-
tywy, pozostawiajàc swój los w gestii
innych. Sà przyk∏ady, gdzie miesz-
kaƒcy naciskajà niektóre so∏ectwa
na budow´ boiska, remizy czy utwo-
rzenie Êwietlicy, niewiele dodajàc
z siebie. Wiele takich obiektów u˝y-
tecznoÊci publicznej, rozrywki, kul-
tury i sportu powsta∏o ale brakuje
ch´tnych, by je wype∏niaç, korzystaç
z nich i sprawowaç nad nimi jakàkol-
wiek opiek´ lub kontrol´.

W tworzeniu spo∏eczeƒstwa oby-
watelskiego du˝o zale˝y od postawy
i podejmowanych inicjatyw przez
so∏tysów i rady so∏eckie. W∏aÊnie
przedstawiciele wybieralnych w∏adz
swojà postawà mogà zaraziç lokal-

W 30. numerze naszej
Gazety zamieÊciliÊmy
pierwszà cz´Êç artykułu
Edwarda
Trojanowskiego
poÊwi´conego jego
doÊwiadczeniu
zwiàzanemu
z samorzàdnoÊcià
lokalnà. Dzisiaj
publikujemy
kontynuacj´ rozwa˝aƒ,
a tym samym
rozpoczynamy cykl
poÊwi´cony
wieliszewskiemu
samorzàdowi
z okazji 20-lecia jego
odrodzenia.

Edward Trojanowski

Budowanie spo∏eczeƒstwa
obywatelskiego

Reforma przynios∏a równie˝ inne
zmiany. Te najtrudniejsze
do wprowadzenia, a mianowicie

zmiany w mentalnoÊci mieszkaƒców.
Pami´tam, ˝e po obj´ciu urz´du
pierwszym wyznaczonym sobie zada-
niem by∏o przeprowadzenie wybo-
rów so∏eckich. Uczestniczy∏em we
wszystkich zebraniach wiejskich,
gdzie odbywa∏y si´ wybory so∏tysów
i rad so∏eckich. ObjaÊnia∏em,
na czym polegajà zmiany ustrojowe
wprowadzane nowà ustawà o samo-
rzàdzie oraz czego mieszkaƒcy tej
najmniejszej wspólnoty samorzà-
dowej oczekujà, po tym jak ju˝ na-
stàpi∏a zmiana systemu. Odczuwa∏o
si´ potrzeb´ stworzenia czegoÊ nowe-
go, przeprowadzenia zmian, nawet
radykalnych. Ludzie pragn´li uzy-
skaç realny wp∏yw w decydowaniu
o ich sprawach w najbli˝szym otocze-
niu i rozwiàzywaniu problemów
z którymi borykali si´ ka˝dego dnia.
PodÊwiadomie wyczuwano, ˝e nad-
chodzi nowa era, choç nie potrafio-
no jej zdefiniowaç.

Moim zdaniem jedynie cz´Êç po-
lityków w parlamencie wiedzia∏o
do koƒca w jakim kierunku zmierza-
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LGD „Partnerstwo Zalewu
Zegrzyƒskiego”.

nych mieszkaƒców obywatelskà ak-
tywnoÊcià.

Innym niepokojàcym zjawiskiem
wÊród mieszkaƒców wsi jest tenden-
cja do podejmowania aktywnoÊci ale
tylko dla korzyÊci materialnych.
Dzia∏alnoÊç charytatywna w wielu
miejscach zanika. Spo∏ecznoÊci lo-
kalne oczekujà jedynie tworzenia
nowych miejsc pracy oraz godziwie
wynagradzanych etatów. W takiej
formie podejmujà prac´ na rzecz in-
nych.Wystarczy pomyÊleç, ile uda∏o-
by si´ osiàgnàç, gdyby wszyscy chcie-
li dokonaç choç jednego bezintere-
sownego czynu na rzecz ogó∏u.
K∏ania si´ ÊwiadomoÊç obywatelska,
niestety nadal w naszym kraju roz-
wini´ta na bardzo niskim poziomie.
Nasuwa si´ przykra konkluzja, ˝e po-
mimo odrodzenia samorzàdu teryto-
rialnego, w przeciàgu ostatnich
20 lat nastàpi∏ niewielki post´p
w tworzeniu spo∏eczeƒstwa obywa-
telskiego.

Pociesza mnie fakt, i˝ jeszcze
wiele so∏ectw wykazuje inicjatyw´,
kreatywnoÊç i zaanga˝owanie w po-
praw´ funkcjonowania swojego naj-
bli˝szego otoczenia i z pomocà nie-
wielkich Êrodków finansowych potra-
fi urzeczywistniç swoje pomys∏y.
Ale niestety wi´kszoÊç tego rodzaju
jednostek samorzàdu terytorialnego
postrzega jedynie swojà rol´ tylko
w ˝àdaniu jak najwi´kszych nak∏a-
dów finansowych adresowanych
do w∏adz Gminy, zgodnie z zasadà, i˝
do osiàgni´cia celu wszelkie Êrodki
sà dozwolone. Perswazja to najdeli-
katniejsza forma z jakà spotka∏em
si´ przez te wszystkie lata.

Moim zdaniem problem polega
te˝ na b∏´dnym pojmowaniu czym
jest i jakà rol´ ma spe∏niaç jednost-
ka pomocnicza gminy. Sama nazwa
wskazuje, ˝e ma s∏u˝yç pomocà gmi-
nom i lokalnym w∏adzom, co w prak-
tyce oznacza nic innego, jak wspó∏-
dzia∏anie przy zaspokajaniu potrzeb
mieszkaƒców. Sàdz´, ˝e wspó∏praca
i wspó∏dzia∏anie sà to najbardziej
skuteczne sposoby osiàgania po˝àda-
nych efektów.
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Najserdeczniejsze
wyrazy wspó∏czucia

Pani Jadwigi
Szafraƒskiej

z powodu Êmierci
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Wójt Gminy Wieliszew 
Waldemar Kownacki

Przewodniczàcy Rady Gminy
Jan So∏tys.

Radni, kole˝anki i koledzy 
z Urz´du Gminy Wieliszew
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AktualnoÊci

SKM nie dla Wieliszewa

Nasza zima z∏a?

Chodzi o lini´ S9 na trasie
Warszawa Gdaƒska–Legio-
nowo–Wieliszew. Po∏àczenie

mia∏o ruszyç 1 marca, a do Wieli-
szewa mia∏o dochodziç 7 par
pociàgów rano i wieczorem. Infor-
mowa∏a o tym równie˝ oficjal-
na nota prasowa opublikowa-
na przez ZTM pod wiele obiecu-
jàcym tytu∏em „Wbrew
niedowiarkom”. I faktycznie sk∏a-
dy do Wieliszewa dotar∏y, ale
na dzieƒ dzisiejszy wiadomo, ˝e
od 15 marca wieliszewianie
do Warszawy nie dojadà. Dlacze-
go? Z oficjalnych informacji pra-
sowych dowiedzieliÊmy si´, ˝e
brak po∏àczeƒ do Legionowa
i Wieliszewa „wynika z harmono-

gramu prac przy modernizacji
Dworca Gdaƒskiego oraz innych
remontów na ró˝nych odcinkach
linii Warszawa–Legionowo–Na-
sielsk.” Dalej czytamy, ˝e „z tego
powodu operator infrastruktury
kolejowej, czyli spó∏ka Polskie Li-
nie Kolejowe, nie jest w stanie za-
pewniç [...] przepustowoÊci dla
wszystkich przewidzianych do ru-
chu pociàgów.”

By∏yby to powody w miar´ zro-
zumia∏e, jednak trudno jest wyt∏u-
maczyç mieszkaƒcom, ˝e proble-
my z remontem tras wysz∏y na kil-
ka dni przed planowanym
uruchomieniem po∏àczeƒ, ju˝
po opublikowaniu oficjalnego ko-
munikatu. Nic wi´c dziwnego, ˝e

ton wypowiedzi na temat komuni-
kacji w Gminie Wieliszew za-
ostrzy∏ si´. Trudno jest wyt∏uma-
czyç zniecierpliwionym pasa˝e-
rom, ˝e przejazd sk∏adu ze stacji
Legionowo Piaski, który nie trwa
wi´cej ni˝ kilka minut, zawa˝y
na modernizacji Dworca Gdaƒ-
skiego. Swojego poirytowania nie
kryje równie˝ wójt Waldemar
Kownacki: „Nie chc´ polemizowaç
z opinià dyrekcji ZTM o braku
przepustowoÊci na linii kolejowej
w kierunku Wieliszewa. MyÊl´, ˝e
analiz´ sytuacji trzeba rozpoczàç
od analizy faktu, ˝e pociàgi SKM
doje˝d˝ajà do stacji Legionowo
Piaski, a do Wieliszewa ju˝ nie.
Niezrozumia∏e jest wi´c, jaki

Piotr Sypniewski

Wydawało si´, 
˝e 1 marca jeden
z najbardziej
dra˝liwych problemów
dla naszych
mieszkaƒców zostanie
rozwiàzany. Niestety,
mimo jednoznacznych
i konkretnych
zapowiedzi
uruchomienie
połàczeƒ SKM
do Wieliszewa
zakoƒczyło si´
falstartem. 

Nic nie zapowiada∏o ponad dwu-
dziestostopniowych mrozów i zwa-
∏ów Êniegu zalegajàcych na pobo-
czach dróg. Po intensywnych opa-
dach bia∏ego puchu jezdnie
wyglàda∏y niczym malownicze wà-
wozy. Raj dla fotografów – udr´ka
osób zmuszonych w tych warun-
kach przemieszczaç si´ codziennie
do pracy. Tym razem has∏o „zima
znów zaskoczy∏a drogowców” nie
mia∏o ironicznego posmaku. Wy-
powiadane w styczniu i lutym naj-
cz´Êciej ze zrozumieniem dla
s∏u˝b odpowiedzialnych za usuwa-
nie Êniegu.Wszak ̋ ywio∏ zaskoczy∏
nas wszystkich. Wielu z nas przy-
zwyczajonych do ∏agodnych zim,
jakie prze˝ywaliÊmy ostatnimi la-
ty, t´skniàc do jazdy na sankach
i lepienia ba∏wana, zapomnia∏o
o puchowych kurtkach i ociepla-
nych czapkach na futrze.Tymcza-
sem...

Jak zwykle w trudnych sytu-
acjach ludzka solidarnoÊç potrafi
przezwyci´˝aç przeciwnoÊci losu.
Nieznajomi ludzie pomagali sobie
nawzajem s∏u˝àc doÊwiadczonym
przez mróz, ale wcià˝ dzia∏ajàcym
samochodowym akumulatorem,
nierzadko ∏opatà niezb´dnà do od-
kopania auta ze Êniegu, lub
po prostu „podwózkà” w sytuacji,
gdy autobus nie dotar∏ na czas.
Mróz pozwoli∏ naszej Gminie zin-

tegrowaç si´ i zacieÊniç wi´zi.
Wyczekujàc upragnionej wio-

sny robimy podsumowanie. Ile
kosztowa∏a nas zima? Zdrowie jest
nie do przecenienia... za odÊnie˝a-
nie zap∏aciliÊmy ok. 350 tys. z∏.
Konieczne okaza∏o si´ zamówienie
ci´˝kiego sprz´tu – dwóch równia-
rek i koparko-∏adowarki. Za nie-
liczne opóênienia firmy odpowie-
dzialne za usuwanie Êniegu prze-
prasza∏y mieszkaƒców Gminy
kilkukrotnie t∏umaczàc, ˝e ludzkie
mo˝liwoÊci sà ograniczone. Czasa-
mi równie˝ narz´dzia odmawia∏y
pos∏uszeƒstwa.

Po ustàpieniu zimy konieczne sà
porzàdki. W teren ruszy∏y za∏ogi
z zadaniem wyrównania jezdni,
uzupe∏nienia ubytków w asfalcie,
zbierania przykrytych dotàd Ênie-
giem Êmieci, oczyszczania pasów
drogowych z przeszkód, usuwania
naderwanych konarów drzew.
Do koƒca kwietnia firma wy∏onio-
na w przetargu usunie zalegajàcy
na poboczach piasek.

Powoli z zimowego letargu bu-
dzimy si´ do ˝ycia. Ostatnie mie-
siàce zapami´tamy jako jed-
na z najostrzejszych ostatnimi la-
ty. Mam nadziej´, ˝e ten czas
b´dzie wspominany równie˝ jako
dowód na wcià˝ ̋ ywà ludzkà ̋ ycz-
liwoÊç.

nn Mariusz Kraszewski

Budowanie spo∏eczeƒstwa
obywatelskiego

Unia Europejska bazujàc
na swoich doÊwiadczeniach za-
proponowa∏a Polsce wdro˝enie
programu LEADER. Ten˝e pro-
gram obejmuje swoim zasi´-
giem 80% terytorium Polski
i ma na celu po∏àczenie si∏ oraz
zgodne wspó∏dzia∏anie miesz-
kaƒców wsi z administracjà sa-
morzàdowà, organizacjami poza-
rzàdowymi i przedsi´biorcami.
Wspó∏praca tych trzech sekto-
rów mo˝e w du˝ej mierze przy-
czyniç si´ do rozwoju wsi.

Kraje Zachodnie, takie jak:
Hiszpania, Irlandia, Finlandia
i wiele innych, majàce doÊwiad-
czenie we wspó∏dzia∏aniu tych
trzech sektorów, ch´tnie dzielà
si´ nim z paƒstwami które do-
piero wstàpi∏y do Unii Europej-
skiej, czyli takimi jak Polska. Po-
magajà tym paƒstwom w two-
rzeniu Lokalnych Grup
Dzia∏ania.

W tym miejscu mog´ pochwa-
liç si´ w∏asnym doÊwiadcze-
niem, poniewa˝ jestem preze-
sem i wspó∏za∏o˝ycielem jednej
z takich grup, sk∏adajàcej si´
ze 110 cz∏onków – najaktywniej-
szych mieszkaƒców. Lokal-
na Grupa Dzia∏ania „Partner-
stwo Zalewu Zegrzyƒskiego”
obejmuje szeÊç gmin. Mia∏em
przyjemnoÊç wizytowaç oraz po-
znaç funkcjonowanie LGD
w wy˝ej wspomnianych krajach
i by∏em zaskoczony post´pem,
jaki si´ tam dokona∏ w przecià-
gu kilkunastu lat. W tym roku
pracownicy Departamentu Rol-
nictwa Urz´du Marsza∏kowskie-
go w Warszawie zorganizowali
wyjazdy studyjne do zagranicz-
nych LGD aby zapoznaç si´
z rezultatami wdra˝ania podej-
Êcia LEADER.

Wed∏ug mnie g∏ównym proble-
mem obszarów wiejskich jest ra-
˝àca dysproporcja podzia∏u przy-
znanych Êrodków z UE w stosun-
ku do obszarów miejskich.
Wartym podkreÊlenia jest fakt,
˝e Program Rozwoju Obszarów
Wiejskich dysponuje wielkimi
sumami, jednak˝e a˝ 80% z nich
przeznaczone jest na wsparcie
sektora rolnego, a tylko 20%
na rozwój i odbudow´ infra-
struktury wsi. Niekorzystna sy-
tuacja finansowa kraju w porów-
naniu do lat ubieg∏ych sk∏ania
samorzàdy do optowania za uzy-
skaniem wi´kszych kwot na roz-
wój obszarów wiejskich. Pozyski-
wanie funduszy z innych progra-
mów unijnych okazuje si´
równie trudne, poniewa˝ naj-
wi´ksze dotacje w ramach tych
programów przeznaczane sà
na du˝e inwestycje w zakresie
infrastruktury i ochrony Êrodowi-
ska, w szczególnoÊci dla du˝ych
miast.

Nawiàzujàc do problemu roz-
dzielenia polityki finansowej UE
wobec wsi aby wyodr´bniç Êrod-
ki wsparcia dla rolników i pozo-
stawiç je w gestii Ministra Rolnic-
twa od Êrodków na rozwój infra-
struktury wsi, które by∏yby
w gestii Ministra Infrastruktury
i Ministra Rozwoju Regionalnego
to takie rozdzielenie zosta∏o doko-
nane w Hiszpanii. Bruksela rozwa-
˝a mo˝liwoÊç takiego rozdzielenia
Êrodków na nowà perspektyw´ fi-
nansowà lat 2013-2020.

nn Edward Trojanowski

wp∏yw na dojazd do Wieliszewa
ma remont Dworca Gdaƒskiego,
skoro sk∏ady docierajà do Legio-
nowa. Rozumiem, ˝e przepusto-
woÊç ma wp∏yw na liczb´ po∏àczeƒ
docierajàcych do Legionowa
i Wieliszewa, natomiast je˝eli jed-
nak pociàgi przeje˝d˝ajà z Dwor-
ca Gdaƒskiego do Legionowa,
mogà dotrzeç do Wieliszewa, tak
jak by∏o to ustalane.”

Sprawà zainteresowali si´
dziennikarze TVN Warszawa.Wy-
powiedzi wójta Waldemara Kow-
nackiego oraz radnego Edwi-
na Zezonia sà dost´pne na stronie
http://www.tvnwarszawa.pl 
/2,2317919,1,1,0,0,wideo.html 

Oficjalnie linia S9 ma zostaç
uruchomiona 15 marca, ale
z okrojonà liczbà po∏àczeƒ i tyl-
ko na trasie Warszawa Gdaƒ-
ska–Legionowo–Legionowo Pia-
ski. Z tej sprawie równie˝ ukaza∏
si´ komunikat. ZTM informuje, ˝e
„wspólnie z w∏adzami powiatu
oraz Gminy Wieliszew prowadzi
rozmowy w sprawie uruchomienia
specjalnej komunikacji dowo˝à-
cej pasa˝erów z Wieliszewa
do stacji kolejowej w Piaskach”.
Potwierdza to Igor Krajnow,
Rzecznik Prasowy ZTM: „Zosta-
nie uruchomiona komunikacja
autobusowa dowozowa do przy-
stanku kolejowego w Legiono-
wie”. Dodaje te˝ „˝e nie wszyst-
ko zale˝y od Zarzàdu Transportu
Miejskiego. PrzepustowoÊç linii
nie pozwala nam na uruchomie-
nie oferty, która usprawni∏aby do-
jazd do Warszawy mieszkaƒcom
Wieliszewa. Pociàgi zostanà uru-
chomione w ciàgu kilku miesi´cy.
Wbrew niedowiarkom… nn  

Po ponad 3 miesiàcach walki z ˝ywio∏em Gmina
Wieliszew pragnie jak najszybciej powitaç wiosn´.
Tegoroczna zima mocno da∏a nam si´ we znaki.

* Op∏ata za wys∏anie wiadomoÊci SMS jest
zgodna z Twoim planem taryfowym.
Wys∏anie wiadomoÊci SMS o zdefiniowanej
treÊci oznacza akceptacj´ regulaminu
dost´pnego na stronie www.sisms.pl

Chcesz otrzymywaç
sms z informacjami
O IMPREZACH
KULTURALNYCH
I SPORTOWYCH? 

WyÊlij sms* o treÊci tak.wl05wk na numer 661 000 112

ccdd..  zzee  ssttrr..  88

Zima jeszcze nie odpuÊci∏a na dobre, ale porzàdki czas zaczàç.

fo
t.

PS

Protest mieszkaƒców naszej Gminy na stacji Legionowo spotka∏ si´
ze zrozumieniem pasa˝erów i zainteresowaniem mediów

fo
t.

M
K



10 gazeta wieliszewska xx 18 marca 2010

AktualnoÊci

W nast´pnej
odsłonie prezentacji
zaj´ç w Gminnym
OÊrodku Kultury
spotkaliÊmy si´
z Iwonà Kulisiewicz

Gazeta Wieliszewska: Witamy
w Gminie Wieliszew. Jakie zaj´cia
prowadzi Pani w OÊrodku Kultury
w ¸ajskach?
Iwona Kulisiewicz: Prowadz´ zaj´cia
z ceramiki, czyli ucz´ lepienia z gliny.
KiedyÊ nazywa∏o si´ to garncarstwo,
poniewa˝ nacisk k∏adziono na robie-
nie przedmiotów u˝ytkowych. W tej
chwili jest to poj´cie szersze, mamy ce-
ramik´ dekoracyjnà oraz w∏aÊnie
u˝ytkowà i tego ucz´ moich kursan-
tów.
GW: Zastanawiajàc si´ na zapisem
do Pani grypy chcia∏bym wiedzieç
– czy musz´ mieç talent, czy garncar-
stwa da si´ nauczyç? 
I.K. Du˝o ludzi wychodzi z b∏´dnego
za∏o˝enia, ˝e ceramika to sztuka za-
rezerwowana dla wybitnie utalento-
wanych. Aby lepiç nie trzeba mieç ta-
lentu, tylko sporà doz´ ch´ci i zapa-
∏u. Drugi stopieƒ wtajemniczenia to
jest wyobraênia. Ja w∏aÊnie nad tym
pracuj´ na moich zaj´ciach. Bardzo
du˝o dzieci oraz doros∏ych jest zbloko-
wanych. Razem dochodzimy do tego,
˝eby pokazali na co ich staç, ˝eby si´

otworzyli. A na pierwszych zaj´ciach
opowiadam o materiale, z którym pra-
cujemy, skàd si´ bierze, jak nale˝y go
przygotowaç, ˝eby po udanej pracy za-
mieni∏ si´ on w pi´kny wypalony
przedmiot, który zabieramy do domu.
G.W. Skàd ta pasja do gliny? 
I.K.: Pochodz´ z Warszawy. 16 lat te-
mu „uciek∏am” z miasta i osiedli∏am
si´ w Micha∏owie – Reginowie. Zawsze
marzy∏am o tym, ˝eby mieszkaç
na wsi, co wtedy nawet si´ spe∏ni∏o.
Od ma∏ego podoba∏y si´ proste wiej-
skie wyroby gliniane. Zauroczy∏y
mnie tak bardzo, ˝e chcia∏am studio-
waç na Uniwersytecie Ludowym
w Radomiu, który niefortunnie prze-
sta∏ istnieç, kiedy ja zda∏am matur´.
Natomiast trafi∏am na prywatnà
szko∏´ w Warszawie, którà prowadzi∏
pan, który studiowa∏ ceramik´ w Chi-
nach. Oprócz lepienia z gliny uczy∏ nas
równie˝ malarstwa chiƒskiego. To
w∏aÊnie on mnie odblokowa∏, je˝eli
chodzi o glin´ i malarstwo, pozbawi∏
mnie wszystkich kompleksów do tego
stopnia, ˝e moje prace wiszà dziÊ
u mnie w domu. Przyznam si´ jednak,

˝e nadal wisi nade mnà obrona pracy,
bo wpierw pojawi∏y si´ dzieci, póêniej
pracownia. Mia∏am ch´ç i mo˝liwoÊç
rozwijaç mojà pasj´ i wykorzystaç to,
czego si´ nauczy∏am. Natomiast co in-
nego jest tworzyç, a co innego utrzy-
maç si´ z prac majàc dwójk´ dzieci.
Owszem, mia∏am 3 wystawy, moje
prace pojawia∏y si´ w galerii, ale nie
mog∏am ruszyç w Polsk´, aby dystry-
buowaç moje prace. I tak pojawi∏ si´
pomys∏ pracy z grupami u mnie
w pracowni
G.W.: Kto przychodzi na Pani zaj´-
cia? 
I.K.: Ja osobiÊcie uwielbiam prac´
z dzieçmi. Daje ona najwi´kszà satys-
fakcj´. Do mnie przychodzà dzieci
od przedszkola do gimnazjum oraz do-
roÊli. Dok∏adnie mówiàc, sà to 3 ma-
my, ale licz´, ˝e wi´cej doros∏ych jesz-
cze do nas do∏àczy.
G.W.: Jest to grupa mieszana? 
I.K.: Tak, nie jestem zwolennikiem
dzielenia uczestników na grupy wie-
kowe. Zadaj´ temat, wiadomo ˝e in-
nej interpretacji wymagam od dzieci
a innej od doros∏ych. Natomiast roz-

ruszanie wyobraêni na poczàtek to po-
moc, z której wszyscy ch´tnie korzy-
stajà. I tak jako prolog do zaj´ç dwu-
krotnie s∏uchamy wybranego utworu
muzyki powa˝nej, która niesamowi-
cie pobudza wyobraêni´. Wpierw s∏u-
chamy z zamkni´tymi oczami, póêniej
staramy si´ przedstawiç dêwi´ki i ob-
razy z naszej wyobraêni w glinie.
Do tego nadaje si´ równie˝ poezja – ja
czytam np. wiersz Jana Brzechwy
a uczestnicy majà go „ulepiç” co
wpierw wydaje si´ trudna, a wcale nie
jest. Kluczem jest wyobraênia.
G.W.: Czy istnieje dla Pani ˝ycie po-
za ceramikà?
I.K.: Tak naprawd´ to ceramika i le-
pienie to moje najwi´ksze hobby .Ale
rzadko mam czas, aby ulepiç coÊ dla
siebie. Pracuj´ równie˝ w agencji wy-
dawniczej. W wakacje prowadzi∏am
wyjazdowe warsztaty artystyczne dla
dzieci, prowadzi∏am te˝ zaj´cia w Mu-
zeum Historycznym w Legionowie. No
i mam dwójk´ dzieci, które chodzà
do szko∏y i na zaj´cia dodatkowe, co
wymaga mojego pe∏nego zaanga˝o-
wania.

G.W.: Kogo z artystów ceni Pani naj-
bardziej?
I.K.: Stanis∏awa Wyspiaƒskiego, bo
w tym, co robi∏ jest prawdziwy i pro-
sty, a przy tym wszechstronny. Mam
do niego du˝y sentyment.
G.W. Jakie miejsce musi Pani ko-
nieczne odwiedziç.
I.K.: Kocham dzikà cz´Êç Mazur, bo
cz´sto tam ̋ eglowa∏am. Natomiast ko-
niecznie musz´ pojechaç do Meksyku
i dalej zwiedziç Ameryk´ Po∏udniowà
i oczywiÊcie Chiny.Tam mog∏abym po-
zostaç d∏u˝ej, ale wróci∏abym. Nato-
miast gdzieÊ w pi´knym pla˝owym
kurorcie nie wytrzymam wi´cej
ni˝ 5 dni.
G.W.: Jakà z∏otà myÊl chcia∏a by Pa-
ni przekazaç czytelnikom?
I.K.: Nie bójmy si´ nowych rzeczy! No-
we nie znaczy straszne. Je˝eli sà oso-
by które czujà odrobin´ zainteresowa-
nia, to zapraszam. Jest tu miejsce dla
ka˝dego, który ma zapa∏ i ch´ç aby
zrobiç coÊ ciekawego i przy okazji wy-
ciszyç si´ i zrelaksowaç. Reszt´ mo˝e-
my wypracowaç.

nn Rozmawia∏ Piotr Sypniewski

KALENDARZ WYDARZE¡ KULTURALNYCH 2010

22 Piàtek, 26 marca
– inauguracja obchodów
Roku Chopinowskiego
w Gminie Wieliszew:
Po˝egnalny koncert
– spektakl muzyczny
w Gminnym Centrum Kultury
w ¸ajskach

22 Sobota/niedziela, 10/11 marca
– X Ogólnopolski Konkurs
Taƒców Polskich MAZUR
– hala sportowa
w Wieliszewie

22 Sobota, 17 kwietnia – wieczór
z kabaretem: Kabaret
pod Wyrwigroszem 
– sala widowiskowa UG
Wieliszew

22 Niedziela, 18/25 kwietnia
– IV Wieczory z muzykà
kameralnà i organowà
– KoÊció∏ pw. Êw. Bar∏omieja
w Janówku Pierwszym

22 Niedziela, 9 maja
– IV Wieliszewski Bieg
Wiosny

22 Sobota, 15 maja – Âwi´to
Stra˝aka: Spotkanie z Balladà
– My z Kopyd∏owa, Babilon,
An Dreo i Karina

22 Sobota, 29 maja – XI WyÊcig
Rowerowy – teren wokó∏ OSP
Krubin

22 Niedziela, 30 maja – Gminny
Dzieƒ Dziecka (festyn
rodzinny z darmowymi
atrakcjami dla najm∏odszych)
– stadion sportowy
w Wieliszewie

22 Czerwiec – piknik motorowy
– plac przy Domu Ogrodnika
w Micha∏owie Reginowie

22 Piàtek, 18 czerwca – Turniej
Gmin (rywalizacja
reprezentacji sportowych
gmin powiatu

legionowskiego) w ramach
obchodów Âwi´ta Gminy
Wieliszew

22 Sobota, 19 czerwca
– Âwi´to Gminy Wieliszew:
Szymon Wydra i Carpe Diem,
Milano, Roberto Zuccaro
– stadion sportowy
w Wieliszewie

22 Niedziela, 20 czerwca
– uroczysta Msza Êw.
w intencji mieszkaƒców
Gminy z okazji Âwi´ta Gminy
Wieliszew – koÊció∏ pw.
Przemienienia Paƒskiego
w Wieliszewa

22 Sobota, 24 lipca – Kraina
¸agodnoÊci – II edycja
festiwalu poezji Êpiewanej:
Stare Dobre Ma∏˝eƒstwo,
Piotr Bukartyk i Sekcja,
Daniel Ga∏àzka z Zespo∏em
i inni

22 Niedziela, 1 sierpnia
– 66. Rocznica Wybuchu
Powstania Warszawskiego
– Micha∏ów-Reginów
– Nowopol; cmentarz
parafialny w Wieliszewie;
KoÊció∏ pw. Przemienienia
Paƒskiego w Wieliszewie

22 Niedziela, 15 sierpnia
– Âwi´to Wojska Polskiego,
90. Rocznica Bitwy
Warszawskiej – „Cudu
nad Wis∏à” – Skwer 11
Listopada w Olszewnicy Starej

22 Sobota/Niedziela, 21/22 sierpnia
– Szanty nad Zalewem – V edycja
Wieliszewskiego Festiwalu
Folkowo-Szantowego z konkursem
zespo∏ów amatorskich

22 Âroda, 1 wrzeÊnia – 71. rocznica
wybuchu II Wojny Âwiatowej
– kwatera wojskowa cmentarza
parafialnego

22 Sobota, 4 wrzeÊnia – Do˝ynki
Gminne: Jan Wojdak i Wawele,
Blue Sky, Promyki – stadion
sportowy w Wieliszewie

22 Niedziela, 3 paêdziernika
– V Wieliszewski Bieg Jesieni

22 Âroda, 10 listopada
– X Jubileuszowy Festiwal
PieÊni i Taƒców Polskich
– hala sportowa w Wieliszewie

22 Czwartek, 11 listopada
– obchody Âwi´ta
Niepodleg∏oÊci – koÊció∏
parafialny pw. Êw. Bart∏omieja
w Janówku Pierwszym

22 Grudzieƒ – spotkanie
op∏atkowe w Domu Ogrodnika 

22 Grudzieƒ – Wieczór Âwiàteczny:
koncert kol´d i spotkanie
wigilijne dla mieszkaƒców
– koÊció∏ pw. Przemienienia
Paƒskiego w Wieliszewie i hala
sportowa w Wieliszewie 

Zaj´cia w OÊrodku Kultury
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Rozrywka

ww Dziwad∏a i ludzie
Re˝yseria i scenariusz: Aleksiej Ba∏abanow
Zdj´cia: Siergiej Astachow
Muzyka: Éric Neveux
Produkcja: Rosja, 1998, czas: 93 min.

„Dziwad∏a i ludzie” to tytu∏
w Polsce przyj´ty bez szem-
rania, choç alternatywnym
t∏umaczeniem chyba bardziej
szcz´Êliwym – przypuszczam,
˝e równie˝ w oczach samego
re˝ysera, znanego z obrazów
skupiajàcych si´ na bezrad-
noÊci wobec okrucieƒstwa
takich jak „¸adunek 200”
– jest „O potworach i lu-
dziach”. Film Ba∏abanowa
przedstawia bowiem z pozo-
ru bezpieczny, a jednak bez-
bronny Êwiat rosyjskiej ary-
stokracji i bur˝uazji poczàt-
ku XX wieku. Oto idzie
„nowe”, które niekoniecznie
musi mieç postaç trójcy bro-
datych m´drców najch´tniej
prezentowancych, niczym
egipscy bogowie, z profilu.
U Ba∏abanowa awangardà re-
wolucji jest rozwijajàca si´
z zadziwiajàcà energià, wcho-
dzàca na salony sztuka filmo-
wa.
Oto szajka Johana zajmujàca
si´ g∏ównie produkcjà i kol-
porta˝em pornograficznych
fotografii przedstawiajàcych
kszta∏tne damskie poÊladki
dostaje od losu szans´ rozsze-
rzenia rynków zbytu o szufla-
dy mahoniowych biurek. Ich
w∏aÊciciele nie znajdujà od-
powiedzi na brutalnà bez-
wzgl´dnoÊç bandytów, któ-
rzy docierajà tam, gdzie prze-
ci´tny cz∏owiek najcz´Êciej
bywa bezradny – w sfer´ ero-
tycznych fantazji. Majà t´
przewag´, ˝e sami nie muszà
si´ z nimi kryç – ci „lepsi”
grajà ludzi b´dàcych po-
nad cielesnoÊcià. I tu, zupe∏-
nie jak u Gombrowicza, For-
ma ulega zdemolowaniu
przez ˝ywio∏ (w „Ferdydur-
ke” by∏y nim równie˝ ni˝sze
klasy spo∏eczne nieÊwiado-
mie przemycajàce rewolucj´
seksualnà na paƒskie dwory
i do inteligenckich gabine-
tów).
Paêdziernik w wydaniu Ba∏a-
banowa nie pachnie tylko
prochem i potem mas – re˝y-
ser obwàchuje robotniczy
bunt wsadzajàc nos za bary-
kad´ damskiej podwiàzki.
A jednak „Dziwad∏a i lu-
dzie” do ∏atwych nie nale˝à.
Jak wa˝ny jest ten film dla
samego re˝ysera Êwiadczy
fakt, ˝e aby zdobyç pieniàdze
na ich realizacj´, Ba∏abanow
nakr´ci∏ znacznie bardziej
docenionego przez masowà
publicznoÊç „Brata”.

nn Marian Kraszan Kraszewski

R E K L A M A

Przychodnia dla Zwierzàt • ¸ajski, ul. Nowodworska 93

Miros∏aw Kado
lekarz weterynarii 
specjalista chorób psów i kotów

GODZINY PRZYJ¢å AMBULATORYJNYCH:
dni powszednie 8–20, soboty 8–14

niedziele i Êwi´ta – wizyty umawiane
tel. (22) 782 22 82, kom. 0-602 237 021

• Rentgen 
• Laseroterapia 
• Krioterapia 
• Chirurgia
• Ultradêwi´kowe usuwanie 

kamienia naz´bnego
• Leczenie i profilaktyka 
• Wizyty domowe

Zaczytany mol,
czyli ksià˝ki warte uwagi

Ch∏opiec, który mia∏ marzenia…
„Dotykanie Êwiata to nie tylko dalekie, niebez-
pieczne podró˝e, to tak˝e podró˝ duchowa i in-
telektualna w g∏àb siebie, zdobywanie wiedzy,
˝ycie zgodne ze swoimi pragnieniami.”
By∏ rok 1995. Ca∏y Êwiat z uwagà Êledzi∏ po-
czynania podró˝nika, który próbowa∏, jako
pierwszy na Ziemi, zdobyç obydwa bieguny
w ciàgu jednego roku. W maju osiàgnà∏ bie-
gun pó∏nocny, 27 grudnia – biegun po∏udnio-
wy. Dwa najmroêniejsze kraƒce Ziemi zosta-
∏y zdobyte w niespotykanie krótkim odst´pie
czasu. Tym Êmia∏kiem by∏ Polak – Marek Ka-
miƒski. Do tej pory nikt nie powtórzy∏ jego wy-
czynu, a on sam zyska∏ s∏aw´, szacunek
i uznanie.To najg∏oÊniejsze, ale niejedne osià-
gni´cie naszego rodaka. Od 1977 roku, gdy ja-
ko kilkunastolatek odby∏ samotnie kilkudnio-
wy rejs statkiem towarowym do Danii, Marek
Kamiƒski praktycznie rok po roku wyrusza
na wyprawy w ró˝ne zakàtki Êwiata.

W jaki sposób Marek Kamiƒski zosta∏ po-
dró˝nikiem? Kim trzeba byç i jakie cechy cha-
rakteru posiadaç, aby odkrywaç Êwiat? Jak wy-
glàda∏o dzieciƒstwo wielkiego eksploratora?
Na te i wiele innych pytaƒ odpowiada ksià˝-
ka pod tytu∏em „Marek – ch∏opiec, który mia∏
marzenia”.To ciep∏a opowieÊç o dzieciƒstwie
naszego wybitnego polarnika. Nie tylko Êwiet-
nie si´ jà czyta, ale tak˝e przekazuje przes∏a-
nie, by si´gaç po to, co niemo˝liwe i zwalczaç
w∏asne s∏aboÊci i ograniczenia… Przysz∏y
zdobywca biegunów, dzieciƒstwo sp´dzi∏ nie
tylko na beztroskich zabawach, ale wykazywa∏
tak˝e ogromnà ciekawoÊç Êwiata. Poniewa˝ do-
rasta∏ w epoce bez komputerów i z raczkujà-

cà dopiero tele-
wizjà, móg∏ zdo-
bywaç wiedz´
w bardziej kreatywny sposób – przede wszyst-
kim bardzo du˝o czyta∏, korespondowa∏ z dzieç-
mi z ca∏ego Êwiata, zbiera∏ znaczki pocztowe
i uwielbia∏ przeglàdaç atlasy geograficzne.

Nie brak naszemu podró˝nikowi oryginal-
nych pomys∏ów – 6. marca 2010 roku rozpoczà∏
niezwyk∏à ekspedycj´: chce samotnie przep∏y-
nàç Wis∏´ zimowà porà od jej êróde∏ a˝ do mo-
rza. Wyprawa ma potrwaç dwa tygodnie. Oto
fragment codziennie uzupe∏nianego dziennika
pochodzàcy ze strony www.marekkaminski.com:
„Dzisiejszy dzieƒ to coÊ nieprawdopodobnego.
By∏em pe∏en obaw jak to b´dzie z kajakowa-
niem po WiÊle. Jeszcze rano dokoƒczy∏em pa-
kowanie. O 5 godz. pobudka i ostatnie przygo-
towania. O 6 godz. pojechaliÊmy na miejsce
startu. O 6:30 ostatnie wywiady i potem wy-
ruszy∏em w tras´. Dzisiejszy dzieƒ to prawdzi-
wa bajka. Na poczàtku troch´ pada∏ Ênieg, ale
potem niebo si´ przejaÊni∏o i Êwieci∏o pi´kne s∏oƒ-
ce, a potem znów Ênieg i doÊç spory wiatr, a po-
tem znów si´ przejaÊni∏o (…)
Dzisiaj zrobi∏em ponad 60 km. Jestem bardzo
zm´czony, ale naprawd´ szcz´Êliwy.
Jutro kierunek Kraków.”

˚yczymy Markowi Kamiƒskiemu powodze-
nia w wyprawie i szcz´Êliwego dotarcia do uj-
Êcia Wis∏y. nn  Piotr K
„Marek – ch∏opiec, który mia∏ marzenia”. Marek Kamiƒ-
ski – wspomnienia spisa∏a i opracowa∏a El˝bieta Zubrzyc-
ka, ilustracje Klara Wincenty, Gdaƒskie Wydawnictwo
Psychologiczne, Gdaƒsk 2009.

Od22 lutego trwa∏ kon-
kurs zwiàzany z Cho-
pinem. Uczniowie

mieli za zadanie odpowiedzieç
na 2 pytania – dlaczego urodziny
kompozytora trwajà tydzieƒ oraz
dlaczego rok 2010 og∏oszono Ro-
kiem Chopinowskim. Do pytaƒ
do∏àczona by∏a krzy˝ówka
z 14 has∏ami, dotyczàcymi m.in.
miejsca spoczynku serca kompo-
zytora, ¸azienek, Pa∏acu Czap-
skich, koÊcio∏a Wizytek, ulicy
Miodowej, konserwatorium. Z ty-
mi wszystkimi miejscami zwiàza-
nych jest 15 ∏aweczek chopinow-
skich.

Zakoƒczenie konkursu mia∏o
miejsce na koncercie muzycz-
nym 10 marca. Najpierw ucznio-
wie s∏uchali opowieÊci o m∏odo-
Êci Chopina przeplatanej utwora-
mi muzycznymi min. polonezem
g-moll, etiudà rewolucyjnà oraz

mazurkiem a – moll, który naj-
bardziej kojarzy si´ z Szopenem.
Na koniec 26 wyró˝nionych
uczniów z ràk Pani Dyrektor
i prowadzàcej koncert otrzyma∏o
dyplomy. W planach mamy wy-
cieczk´ szlakiem wspomnianych
ju˝ ∏aweczek oraz odwiedziny
w muzeum Chopina.

Zach´camy wszystkich do sp´-
dzenia wolnego czasu w´drujàc
szlakiem multimedialnych ∏a-
weczek – spacer po∏àczony ze
s∏uchaniem muzyki poznawa-
niem historii (na ka˝dej ∏awecz-
ce znajduje si´ krótki opis) to
naprawd´ wspania∏e prze˝ycie
dla ca∏ej rodziny i aktywne w∏à-
czenie si´ w obchody Roku Cho-
pinowskiego.

nn

Chopin w Skrzeszewie

Marzec w Klubie Filmowym ZAKŁAD de-
dykujemy kobietom z krwi i koÊci. I niech
Was nie zwiedzie ich brak w re˝yserskich
fotelach, bo przecie˝ nie od dziÊ wiado-
mo, ˝e najlepsze filmy o kobietach ro-
bià m´˝czyêni. I pewnie na odwrót.

Repertuar Klubu
Filmowego ZAKŁAD
Êroda 24.03., godz. 19:00 
– WSZYSTKO O MOJEJ MATCE
re˝yseria: Pedro Almodóvar
scenariusz: Pedro Almodóvar
zdj´cia: Affonso Beato
muzyka: Alberto Iglesias
produkcja: Hiszpania, Francja 1999
czas trwania: 101 min
proponuje: Dagmara Pawłowska

Êroda 31.03., godz. 19:00 
– TAK TU CICHO O ZMIERZCHU
re˝yseria: Stanisław Rostockij
scenariusz: Stanisław Rostockij, Borys
Wasiljew
zdj´cia: Vyacheslav Shumsky
muzyka: Kirill Molchanov
produkcja: ZSRR 1973
czas trwania: 188 min
proponuje: Sławomir Baƒbura

Êroda 07.04., godz. 19:00 – MISJA 
re˝yseria: Roland Joffé
scenariusz: Robert Bolt
zdj´cia: Chris Menges
muzyka: Ennio Morricone
produkcja: Wielka Brytania 1986
czas trwania: 110 min
proponuje: Ernest Mozol

Êroda 14.04., godz. 19:00 – IDè I PATRZ
re˝yseria: Elem Klimow
scenariusz: Elem Klimow, Ales Adamowicz
zdj´cia: Aleksiej Rodionow
muzyka: Oleg Janczenko
produkcja: ZSRR 1985
czas trwania: 142 min
proponuje: Sławomir Baƒbura

Zapraszamy Wszystkich do współtwo-
rzenia Klubu i jego repertuaru.

Wieliszew, ul. Polna 16
tel. 22 767 94 47, 503 994 967

Lekarze weterynarii

Beata Zgutka-Koremba 

i Rafa∏ Koremba 
Przyjmujà codziennie w godzinach:

pon – pt: 9–20 • sobota: 10–15 
• niedziela:  10–12

„Rodem
warszawianin
a talentem Êwiata
obywatel” – taki wpis
pojawi∏ si´
na dyplomach
uczniów szko∏y
w Skrzeszewie
– Mi∏oÊników
Fryderyka Chopina.

Ma∏gorzata Szadura

Zrozumieç muzyk´ powa˝nà – nie taka trudna sztuka

fo
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Wydarzenia

Przed startem w konkursie
Adam Clayton, Larry Mullen,
The Edge i Bono znani byli tyl-
ko wàskiemu gronu publicznoÊci
w rodzimej Irlandii. Jako kwin-
tet zacz´li wyst´powaç pod na-
zwami The Feedback oraz The
Hype, by po okrojeniu sk∏adu
do kwartetu zmieniç nazw´
na U2, którà zachowali do dziÊ.
Nazwa pochodzi od amerykaƒ-
skiego samolotu szpiegowskiego.

Grupa wygrywajàc konkurs
zyska∏a sesje w studio Keysto-
ne nale˝àcych do CBS Ireland
co mia∏o si´ staç poczàtkiem
Êwiatowej kariery. Pierwszy al-
bum jaki nagrali to Boy (1980),
potem by∏y October, War oraz
koncertowa The Unforgetta-
ble Fire (1984) Szczególnà uwa-
g´ w Polsce zyska∏ utwór New
Year’s Day, który dzi´ki wyko-
rzystaniu zdj´ç ze stanu wojen-
nego w teledysku sta∏ si´ wy-
razem wsparcia dla narodu
polskiego. Najwi´kszym osià-
gni´ciem artystycznym by∏ al-
bum The Joshua Tree z 1987r,
który potwierdzi∏ status grupy
na arenie mi´dzynarodowej.
Pochodzàce z p∏yty single Whe-
re the streets have no name czy
With out without you to dziÊ
klasyki muzyki rockowej.

W latach 90 – tych zespó∏ od-
szed∏ od brzmienia wypracowa-
nego w poprzedniej dekadzie.
Album Achtung Baby 1991 oraz
Êwiatowe tournee pt. Zoo TV sty-
listycznie odbiega∏y od poprzed-
ników, wykaza∏y jednak otwarcie
si´ muzyków na eksperymenty
i brzmienia elektroniczne, co
nie zosta∏o zaakceptowane przez
wszystkich fanów. Klasà dla sie-
bie by∏ utwór Miss Sarajewo, na-
grany wspólnie z ¸ucjanem Pa-
varottim. Wielokrotnie zespó∏
anga˝owa∏ si´ politycznie i cha-
rytatywnie, m.in. dla Amnesty
International oraz podczas kon-
certów Live Aid.

Od poczàtku charakterystycz-
ne dla U2 by∏ gitarowy Êlizg The
Edge’a oraz charyzma Bono jako
wokalisty. Zyska∏ równie˝ uzna-
nie jako ambasador UNICEF, an-
ga˝ujàc si´ na rzecz uchodêców
oraz walki z g∏odem.

Mimo ˝e muzycy tworzà nie
tworzà ju˝ p∏yt o jakoÊci The Jo-
shua Tree, ich albumy nadal
sprzedajà si´ w milionowych
nag∏adach a koncerty zape∏nia-
jà najwi´ksze stadiony. W ubie-
g∏ym roku U2 ponownie zagra∏o
na Stadionie Âlàskim w Chorzo-
wie.

nn  Piotr Sypniewski
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Klub Filmowy ZAKŁAD 
zaprasza na

MISJA • re˝yseria: Roland Joffé • scenariusz: Robert Bolt
zdj´cia: Chris Menges • muzyka: Ennio Morricone
produkcja: Wielka Brytania 1986 • czas trwania: 110 min
proponuje: Ernest Mozol

Muzyczne Kalendarium
Radia eMka

Jednymi z cz∏onków grupy ma-
jà byç laureaci konkursu wie-
dzy o gminach partnerskich

Gminy Wieliszew. Na poczàtek
1 marca odby∏ si´ etap szkolny,
w wyniku którego wy∏onieni zo-
stali finaliÊci: Justyna Astriap
(zdoby∏a komplet 35 punktów),
Patryk Makowski 32 pkt., Bartosz
Teodorowicz 30 pkt., Paulina Mil-
ler 26 pkt., Dawid Matuszew-
ski 26 pkt., Konrad Matuszew-
ski 26 pkt., Klaudia Stachnik 25
pkt., Anna Miedzik 23 pkt., Mo-
nika Rosiƒska 21 pkt.

Fina∏ konkursu mia∏ miejsce
15 marca, o godz. 10, w sali wido-
wiskowej Urz´du Gminy. Uczest-
nicy odpowiadali na 24 pytaƒ
w myÊl zasady „kto pierwszy ten
lepszy” oraz przygotowali krótkà
prezentacje jednej z naszych za-
przyjaênionych gmin Agios Stefa-
nos (Grecja), Graffignano (W∏o-
chy), Siret (Rumunia). Uczestni-
cy musieli mi´dzy innymi
wskazaç, który Êwi´ty jest pre-
kursorem tradycji ̋ ywych szopek

bo˝onarodzeniowych (Âw. Franci-
szek z Asy˝u) albo czyim patro-
nem by∏ grecki bóg Hermes. Na-
le˝y podkreÊliç bardzo ciekawà
form´ prezentacji przedstawio-
nych przez finalistów – szczegól-
ne uznanie s´dziów wzbudzi∏y
przygotowane przez Justyn´
Astriap, Patryka Makowskiego
oraz Bartosza Teodorowicza, któ-
ry przygotowa∏ prezentacj´ gmi-
ny Graffignano jako wiadomoÊci
telewizyjne.

W wyniku zaci´tej rywalizacji
najwi´cej punktów zdoby∏a Justy-
na Astriap (17 punktów) z Gimna-
zjum w Skrzeszewie a pod dogryw-
ce miejsce drugie zajà∏ Patryk
Makowski (Gimnazjum w Wielisze-

wie) przed Dawidem Matuszew-
skim (Gimnazjum w Skrzeszewie)
i Bartoszem Teodorowiczem z Gim-
nazjum w Wieliszewie.

Wszyscy finaliÊci otrzymali na-
grody ufundowane przez Wójta
Gminy Wieliszew a ponadto zdo-
bywcy 3 pierwszych miejsc uzy-
skali prawo do wyjazdu do part-
nerskiej gminy Siret w Rumunii.

Kolejna edycja konkursu ju˝
w przysz∏ym roku. Zapewne
w jeszcze lepszej rozwini´tej for-
mie najprawdopodobniej ju˝
o dodatkowych gminach z Nie-
miec i ¸otwy.Ale o tym ju˝ wkrót-
ce na stronie www.wieliszew.pl
i w Gazecie Wieliszewskiej.

nn  

Ju˝ w kwietniu
rozegra si´ kolejny
akt rozwijajàcej si´
współpracy
mi´dzynarodowej
Gminy Wieliszew.
Grupa 
30 mieszkaƒców
wybierze si´
do Rumunii
na spotkanie
z mieszkaƒcami
naszej
zaprzyjaênionej
rumuƒskiej gminy
Siret.

Paweł Kownacki

o g ∏ o s z e n i a  d r o b n e

S P R Z E D A M  
∏àk´ 1 ha/ 26 arów

PAN – GÓRA
tel. 727 622 184

OWCZARKI NIEMIECKIE,
SZCZENI¢TA

Z RODOWODEM
SPRZEDAM

662 170 720

Wszystko o Gminie...
partnerskiej

Bono i The Edge podczas koncertu w Toronto,
podczas trasy U2 360 Degrees Tour (2009)

* Op∏ata za wys∏anie wiadomoÊci SMS jest
zgodna z Twoim planem taryfowym.Wys∏anie
wiadomoÊci SMS o zdefiniowanej treÊci
oznacza akceptacj´ regulaminu dost´pnego
na stronie www.sisms.pl
** Chcesz przes∏aç wa˝ne og∏oszenie
mieszkaƒcom gminy zadzwoƒ do urz´du
gminy 22 782 26 32 i poznaj szczegó∏y.

Chcesz otrzymywaç
sms Z WA˚NYMI
OG¸OSZENIAMI
MIESZKA¡CÓW GMINY?

WyÊlij sms* o treÊci tak.wl05om 
na numer 661 000 112**.

Justyna Astriap prezentuje Gmin´ Agios Stefanos
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Êroda 7.04.,
godz. 19:00

MISJA 
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AktualnoÊci

ww W lutym na terenie Gminy Wie-
liszew odnotowano 9 wydarzeƒ
kryminalnych. Przede wszyst-
kim dosz∏o do serii w∏amaƒ
do domów lub na budowy. Ra-
zem zanotowano a˝ szeÊç takich
przypadków w∏amaƒ. Najcz´-
Êciej sprawcy uderzali w samym
Wieliszewie, czyli na ul. Niepod-
leg∏oÊci i Modliƒskiej.Wszystkie
w∏amania wskazujà na podobnà
charakterystyk´, sprawcy wcho-
dzili przez balkon lub wybità szy-
b´ balkonowà. We wszystkich
przypadkach ∏upem z∏odziei pa-
da∏y drobne przedmioty jak bi-
˝uteria oraz pieniàdze

ww Kolejne wydarzenia to krótko-
trwa∏y zabór pojazdu oraz uszko-
dzenie mienia. Dosz∏o równie˝
do pobicia m´˝czyzny przez
trzech napastników. We wszyst-
kich trzech przypadkach spraw-
cy zostali ustaleni.

ww W zwiàzku z nasilonymi kradzie-
˝ami i zbli˝ajàca si´ sezonem
wiosenno-letnim Komisariat
w Wieliszewie zwraca si´
do mieszkaƒców z proÊbà
o wzmo˝onà uwag´ cywilnà.
Funkcjonariusze proszà o wspó∏-
prac´ sàsiedzkà i informowanie
sàsiadów o d∏u˝szej nieobecno-
Êci i obserwacje np. klatek scho-
dowych oraz posesji pod kàtem
obcych i podejrzanie wyglàdajà-
cych osób. Policja prosi równie˝
o bezwzgl´dne zabezpieczenie
posesji oraz mienia podczas
nieobecnoÊci. W przypadku ja-
kichkolwiek nietypowych sytu-
acji Komisariat Policji prosi
o kontakt pod numerami
022 782 30 77 lub 112.

ww Komisariat Policji prosi o zwró-
cenie uwagi na oferowane przed-
mioty jak telefony komórkowe
czy bi˝uteria, których pocho-
dzenie nie jest jasne.

reklama

Bartek Trzaskoma

W ostatnim okresie
stra˝acy z terenu
Gminy Wieliszew
interweniowali
głównie przy
akcjach zwiàzanych
z działaniami
powodziowymi. 

Stra˝acy z Ochotniczej Stra˝y
Po˝arnej z Wieliszewa 2 mar-
ca brali udzia∏ w ewakuacji

ludnoÊci z miejscowoÊci Struga
w Gminie Niepor´t, gdzie z brze-
gów wystàpi∏a lokalna rzeka Czar-
na. Przez kilka dni wypompowy-
wali wod´ z zalanych terenów. Na-
tomiast stra˝acy z OSP Skrzeszew
nieustannie konrolowali wa∏y
przeciwpowodziowe na dolnej
Narwii. W chwili obecnej woda
systematycznie opada i nie ma
˝adnego zagro˝enia powodzià
na terenie Gminy Wieliszew.

Obecnie 26 kandydatów
na stra˝aków z Gminy Wieliszew
bierze udzia∏ w kursie podstawo-
wym zorganizowanym przez Ko-
mend´ Powiatowà Paƒstwowej

Stra˝y Po˝arnej w Legionowie.
W trakcie kursu adepci poznajà
m.in.: sprz´t wykorzystywany
w dzia∏aniach ratowniczych, zasa-
dy taktyki gaÊniczej, organizacj´

pracy w zast´pie ratowniczym.
Kurs potrwa do 28 marca a zakoƒ-
czy si´ egzaminem teoretycznym
i praktycznym.Aby stra˝ak móg∏
braç udzia∏ w akcjach ratowniczo-

-gaÊniczych, musi mieç ukoƒczo-
ny w∏aÊnie ten kurs, skoƒczo-
ne 18 lat i aktualne badania le-
karskie.

Nieub∏aganie zbli˝a si´ do nas
wiosna a wraz z nià wiosenne wy-
palanie traw co powoduje, ˝e
stra˝acy majà pe∏ne r´ce roboty.
Dlatego apeluj´ do czytelników,
aby pod ˝adnym pozorem nie pró-
bowali powielaç tych praktyk.
Za wypalanie traw grozi kara
grzywny do 5000 z∏ oraz utrata
unijnych dop∏at dla rolników.
Ogieƒ stwarza realne zagro˝enie
dla osad ludzkich i mienia. Zabi-
ja zwierz´ta, niszczy Êrodowisko.
Wypalanie traw nie przynosi ̋ ad-
nych korzyÊci. Ziemia si´ nie
u˝yênia tylko wyja∏awia. Ogieƒ
stwarza realne zagro˝enie dla go-
spodarstw i lasów, niszczy miej-
sca l´gowe ptaków, zabija owady
i inne zwierz´ta oraz cenne ga-
tunki roÊlin leczniczych i miodo-
dajnych.Wp∏ywa to na zmniejsze-
nie plonów roÊlin. Z dymem
do atmosfery przedostajà si´ du-
˝e iloÊci dwutlenku w´gla i siar-
ki oraz substancji rakotwórczych.
Prosz´ was o rozwag´! nn

Baterii i akumulatorów nie mo˝-
na wrzucaç do zwyk∏ego kosza
na Êmieci! W ich sk∏ad wchodzi
mi´dzy innymi o∏ów – toksyczny,
niezniszczalny pierwiastek, któ-
ry powoduje bezp∏odnoÊç, prze-
wlek∏e choroby nerek i os∏abia
koÊci. W bateriach znajduje si´
równie˝ kadm – pierwiastek ra-
kotwórczy.

Mieszkaƒcy Wieliszewa zosta-
nà zaopatrzeni przez firm´ AG-
-Complex w specjalne woreczki
startowe, do których b´dà mogli
wrzucaç zu˝yte baterie i w wyzna-
czonym dniu miesiàca wywieszaç
woreczki w widocznym miejscu,
w pobli˝u w∏asnej altanki Êmiet-
nikowej. Pracownicy firmy opró˝-

nià woreczki i pozostawià je pu-
ste do kolejnego nape∏nienia.

Przedsi´biorstwa i urz´dy,
sklepy, kioski, punkty us∏ugowe,
których w∏aÊciciele pragn´liby
w∏àczyç si´ w t´ bezp∏atnà pro-
Êrodowiskowà akcj´, po skontak-
towaniu si´ z AG-Complex
– otrzymajà specjalny pojemnik)
do ustawienia w widocznym
miejscu, dost´pnym dla Miesz-
kaƒców – tym samym placówki
te zyskajà miano – Przyjaznych
Ârodowisku! Dok∏adne informa-
cje na powy˝szy temat mo˝-
na uzyskaç: AG-Complex
Sp. z o.o. tel. (22) 814-08-16, e-ma-
il: baterie@ag-complex.com.pl

nn  AC

Baterie trujà!

OOdd  mmaarrccaa  22001100  FFiirrmmaa  AAGG--CCoommpplleexx  wwssppóóllnniiee  zz  UUrrzz´́ddeemm  GGmmiinnyy
WWiieelliisszzeeww  wwddrraa˝̋aa  nnoowwyy  bbeezzpp∏∏aattnnyy  PPrrooggrraamm  ZZbbiióórrkkii  ZZuu˝̋yyttyycchh  BBaatteerriiii

Wspó∏czeÊnie wiadomo, ˝e
azbest jest bardzo groênym czyn-
nikiem chorobotwórczym (ca∏ko-
wita liczba zgonów spowodowa-
nych chorobami azbestozale˝ny-
mi w Wielkiej Brytanii, Belgii,
Niemczech, Szwajcarii, Norwegii,
Polsce i Estonii wynosi ok. 15 tys.
rocznie), przy czym niebezpie-
czeƒstwo pojawia si´ wskutek
rozpylenia w powietrzu w∏ókien
azbestowych, uwalnianych
w trakcie wydobycia azbestu
oraz w procesie produkcji, obrób-
ki i eksploatacji wyrobów zawie-
rajàcych azbest, a tak˝e podczas
ich uszkodzenia lub wskutek ich
korozji. Chroƒmy siebie i swoich
bliskich.

Wójt Gminy przypomina, ˝e
w 2010 r. istnieje mo˝liwoÊç
otrzymania dofinansowania na:
– demonta˝ z dachów p∏yt azbe-

stowych,
– odbiór zdj´tych p∏yt,
– przewiezienie ich do miejsca

unieszkodliwienia, – unieszko-
dliwienie.
Warunkiem niezb´dnym

o ubieganie si´ o dofinansowanie
jest z∏o˝enie wniosku oraz infor-
macji o wyrobach zawierajàcych
azbest i miejscu ich wykorzysta-
nia oraz oceny stanu mo˝liwoÊci
bezpiecznego ich u˝ytkowania.

Termin sk∏adania wniosków
zosta∏ przed∏u˝ony do 10 maja br.

nn  Barbara ¸empkowska

Dotacje na usuwanie azbestu

PPiieerrwwsszzee  ppooddeejjrrzzeenniiaa  oo sszzkkooddlliiwwooÊÊccii  aazzbbeessttuu  ddllaa  zzddrroowwiiaa  ppoocchhooddzzàà
zz llaatt 11990000  –– 11990066..  

Czuwaj stra˝oCzuwaj stra˝o

o g ∏ o s z e n i a  d r o b n e

ELMAR
INSTALACJE ELEKTRYCZNE

KOMPLEKSOWO
0 606 637 179

Pokazy ratownicze dla goÊci z Graffignano
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Wraz z koƒcem zimy ruszajà prace zwiàzane
z gminnymi inwestycjami. 

Pod takim has∏em Urzàd Gminy zaprosi∏
w∏aÊcicieli i i sprzedawców sklepów handlujàcych
alkoholem na kurs asertywnoÊci wobec nieletnich
i pijanych klientów. Wznawiana jest budowa kanali-

zacji sanitarnej w ¸ajskach, Mi-
cha∏owie Reginowie, oraz sieci
wodociàgowej w zachodniej cz´-
Êci Gminy. Niestety zdajemy so-
bie spraw´ z tego, i˝ w obecnych
warunkach roboty ziemne powo-
dujà ogromne utrudnienia dla
mieszkaƒców. Szczególnie jest to
ucià˝liwe w przypadku dróg
gruntowych. Prosimy jednak
mieszkaƒców o wyrozumia∏oÊç.
Wykonawcy w miar´ mo˝liwoÊci
starajà si´ utrzymaç drogi w sta-
nie pozwalajàcym na korzystanie
z nich. Nie zawsze jednak jest to
mo˝liwe, szczególnie w przypad-
ku ulic bardzo wàskich, gdzie nie
ma mo˝liwoÊci pozostawienia
pasa drogi bez jej naruszenia.
Za te utrudnienia bardzo Paƒ-
stwa przepraszamy i mamy na-
dziej´, ˝e budowane media b´dà
dla Paƒstwa wynagrodzeniem
za obecne utrudnienia.

Mimo niesprzyjajàcych wa-
runków atmosferycznych konty-
nuowane by∏y prace przy budo-
wie Stacji Uzdatniania Wody

w Janówku Pierwszym oraz
w budynku Gimnazjum w Wie-
liszewie. Rozruch Stacji Uzdat-
niania Wody planowany jest
na koniec pierwszego kwarta∏u
br. Po przeprowadzeniu prób
szczelnoÊci na wykonanej ju˝
sieci wodociàgowej, p∏ukaniu
oraz zamontowaniu wodomie-
rzy, woda z nowej Stacji pop∏y-
nie do pierwszych odbiorców.

W zwiàzku z tym, ˝e zakoƒczo-
no budow´ sieci wodociàgowej
na terenie osiedla domków jed-
norodzinnych w Janówku Pierw-
szym, Gmina rozstrzygn´∏a prze-
targ na budow´ dróg wraz
z oÊwietleniem w tym rejonie.
Zadanie obejmuje ul. Kwiatowà,
Ró˝anà, JaÊminowà. Najkorzyst-
niejszà ofert´ przedstawi∏a fir-
ma Zak∏ad Us∏ug Brukarskich
„ADROG” S.J. Adam Dybcio
– Eugenia Dybcio, z siedzibà
w Warszawie. Koszt oferty wyno-
si 2.681.560,00 z∏ brutto.

Wkrótce zostanie rozstrzygni´-
ty tak˝e przetarg na wykonanie
chodnika, Êcie˝ki rowerowej oraz

jednostronnego oÊwietlenia Alei
SolidarnoÊci w Wieliszewie
na odcinku od ul. KoÊcielnej
do Urz´du Gminy.

W∏aÊciwie bez d∏u˝szej prze-
rwy kontynuowane by∏y prace
przy budowie Gimnazjum
w Wieliszewie. Majàc na uwadze
niedaleki ju˝ termin zakoƒcze-
nia prac budowlanych, Gmi-
na rozstrzygn´∏a przetarg na bu-
dow´ drogi dojazdowej do Gim-
nazjum. Droga zosta∏a
zaprojektowana z kostki betono-
wej, z jednostronnym chodni-
kiem, odwodnieniem poprzez
kana∏ deszczowy oraz oÊwietle-
niem. Koszt inwestycji wynosi
w przybli˝eniu 503.000,00 z∏.

nn  JK

Na wst´pie spotkania Joanna
Hryniszak i Agnieszka Doruch
z Ma∏opolskiego Centrum Profi-
laktyki z Krakowa zapozna∏y
zainteresowanych z prawnymi
aspektami sprzeda˝y i podawa-
nia alkoholu. Mia∏o za zadanie
równie˝ ujawnienie nieÊcis∏o-
Êci w postrzeganiu zasad.

W drugiej cz´Êci szkolenia pro-
wadzàce przeprowadzi∏y trening
asertywnoÊci wykorzystujàc za-
sady odmawiania sprzeda˝y al-
koholu. Spotkanie zakoƒczy∏o
si´ çwiczeniami warsztatowymi
doskonalàcymi umiej´tnoÊci na-
byte podczas kursu.

nn  MK

Inwestycje gminne
Jak odmawiaç ma∏olatom?

Podczas XXXVIII Sesji
Rady Gminy Wieliszew
głównymi tematami
było podj´cie uchwał
w sprawie: zaciàgni´cia
długoterminowego
kredytu
preferencyjnego
na cztery inwestycje,
uchwalenia
miejscowego planu
zagospodarowania dla
obszaru wsi Olszewnica
Nowa i Kałuszyn,
funduszu sołeckiego
na rok bud˝etowy 2011,
likwidacji gimnazjów
w Wieliszewie
i Skrzeszewie.

Zmiany w bud˝ecie

BBaattrreekk  TTrrzzaasskkoommaa

Powystàpieniu wójta prze-
wodniczàcy rady Jan
So∏tys przedstawi∏ pra-

c´ organów Rady mi´dzy sesja-
mi. Wszystkie projekty uzyska-
∏y pozytywnà opini´ Komisji
Rozwoju a Regionalna Izba Ob-
rachunkowa przekaza∏a Radzie
wnioski pokontrolne, z którymi
mo˝na si´ zapoznaç w biurze Ra-
dy Gminy w pok. 110 Urz´du
Gminy Wieliszew.

Jednym z najistotniejszych
punktów sesji by∏o podj´cie
uchwa∏y w sprawie zmian w bu-
d˝ecie gminy na 2010 r. Wójt
oÊwiadczy∏, ˝e najwa˝niejsze
zmiany to oÊwietlenie Êcie˝ki ro-
werowej do PAN Góry i wykona-
nie dokumentacji na oÊwietlenie
ul. Spokojnej w Skrzeszewie.
Wolne Êrodki pochodzà z oszcz´d-
noÊci uzyskanych podczas reali-
zacji projektu kanalizacji w ¸aj-
skach. Podobnie cz´Êç kwoty

przewidzianej na budow´ drogi
dojazdowej do Gimnazjum,
po jej zaoszcz´dzeniu, b´dzie
mo˝na wykorzystaç na doposa˝e-
nie Gimnazjum. Uchwa∏´ t´ rad-
ni przyj´li jednog∏oÊnie.

Podczas obrad podj´to równie˝
uchwa∏´ w sprawie zaciàgni´cia
d∏ugoterminowego kredytu pre-
ferencyjnego na etap I – wodo-
ciàgowanie Êrodkowo-zachodniej
cz´Êci Gminy Wieliszew, etap
I i II – budow´ kanalizacji sani-
tarnej w miejscowoÊci ̧ ajski, bu-
dow´ kanalizacji w Micha∏owie-
-Reginowie oraz budow´ drogi
gminnej wraz z oÊwietleniem
w Janówku.

Na sesji rozpatrywano projek-
ty uchwa∏ w sprawie miejsco-
wych planów zagospodarowania
dla obszaru wsi Olszewnica No-
wa i Ka∏uszyn. Szczególnie kwe-
stia planu Ka∏uszyna wzbudzi∏a
ostre kontrowersje. Najpierw

g∏os zabra∏a Katarzyna Fotyga
przedstawiajàc wniosek Grze-
gorza Zbrocha do Komisji Roz-
woju o odrzucenie projektu dla
wsi Ka∏uszyn „poniewa˝ zapisy
w studium jak i w planie sà nie-
zgodne z rzeczywistoÊcià,
na dzia∏ce odbywa si´ produkcja
elementów betonowych od
1991 r. Na podstawie decyzji wy-
danej przez Wójta Gminy prowa-
dzona jest dzia∏alnoÊç gospo-
darcza.W 2007 r. Na w/w dzia∏ce
plan przewidywa∏ tereny przemy-
s∏owe, obecnie na nieuzasadnio-
ny wniosek radnego Leszka Kle-
imana z rodzinà i Pana M´derec-
kiego w obecnym planie nie ma
us∏ug, bo Wójt Gminy przychyli∏
si´ do wniosku Leszka Kleima-
na i oznaczy∏ ten teren jako za-
budowa mieszkaniowa”. Radny
Leszek Kleiman stwierdzi∏, ˝e
nie b´dzie polemizowa∏ z Paƒ-
stwem Zbrochami. Chce tylko

podkreÊliç, ˝e przy opracowywa-
niu planu Ka∏uszyna procedura
planistyczna jest zgodna z usta-
wà o planowaniu i zagospodaro-
waniu przestrzennym gminy i b´-
dzie g∏osowa∏ za przyj´ciem pla-
nów zgodnie z wolà jego
mieszkaƒców.W wyniku g∏osowa-
nia plan Olszewnicy Nowej przy-
j´to jednog∏oÊnie, zaÊ plan Ka∏u-
szyna przyj´to przy jednym g∏o-
sie wstrzymujàcym.

Tak jak wspomnieliÊmy w po-
przednim numerze Gazety Wie-
liszewskiej koniecznie jest pod-
j´cie uchwa∏y o likwidacji obec-
nie dzia∏ajàcych placówek
gimnazjalnych. Wynika to z pla-
nu oddania do u˝ytku nowego
gminnego gimnazjum. Stosowne
uchwa∏y przyj´to jednog∏oÊnie.

Na sesji omawiano równie˝
spraw´ wysokoÊci stawek op∏at
za zaj´cie pasa drogowego dla
kategorii dróg gminnych.

Ostatnià wa˝nà sprawà, jakà
poruszono, by∏ fundusz so∏ecki.
Przypomn´ ˝e Ustawa o fundu-
szu so∏eckim umo˝liwia wyod-
r´bnienie w bud˝ecie Gminy
Êrodków dla so∏ectw. Ârodki fun-
duszu przeznacza si´ na realiza-
cj´ przedsi´wzi´ç, które sà zada-
niami w∏asnymi Gminy, s∏u˝à po-
prawie warunków ˝ycia
mieszkaƒców i sà zgodne z gmin-
nà strategià rozwoju. Mogà te˝ fi-
nansowaç wydatki na usuwanie
skutków kl´sk ̋ ywio∏owych. Ra-
da Gminy podj´∏a uchwa∏´ o nie
wyra˝aniu zgody na wyodr´bnie-
nie funduszu w 2011 roku.

W trakcie trwania punktu ob-
rad „sprawy ró˝ne” Przewodni-
czàcy Rady Gminy Wieliszew po-
informowa∏, ˝e na ostatnim po-
siedzeniu Komisji Rozwoju
omawiano spraw´ budowy kana-
lizacji w Êrodkowej cz´Êci Gmi-
ny gdzie Komisja zaakceptowa-
∏a propozycj´ powo∏ania Komi-
tetów Spo∏ecznych budowy
kanalizacji. So∏tys wsi Krubin
W∏adys∏aw Szafraƒski zwróci∏
si´ z proÊbà o przygotowanie in-
formacji dotyczàcej wynagro-
dzeƒ dla so∏tysów. Edwin Zezoƒ
zapyta∏ o nowe okr´gi wyborcze
i kiedy ruszy elektroniczny sys-
tem wglàdu do planów i stu-
dium. Podzi´kowa∏ wójtom
za sprawne dzia∏anie przy od-
Ênie˝aniu dróg gminnych.

Wójt w odpowiedzi powiedzia∏,
˝e wynagrodzenie so∏tysów nie
jest tajemnicà i b´dzie przygoto-
wane. Okr´gi wyborcze to bardzo
trudny temat, ale takà uchwa∏´
wkrótce przygotuje. Plany inter-
netowe ju˝ sà na stronie BIP, ale
na najbli˝szym spotkaniu udzie-
li szczegó∏owych informacji.

Nast´pna sesja Rady Gminy
odb´dzie si´ we wtorek, 30 mar-
ca. Ju˝ wkrótce na stronie Urz´-
du Gminy oraz BIP pojawi si´
porzàdek obrad.

nn

*Op∏ata za wys∏anie wiadomoÊci SMS jest
zgodna z Twoim planem taryfowym.
Wys∏anie wiadomoÊci SMS o zdefiniowanej
treÊci oznacza akceptacj´ regulaminu
dost´pnego na stronie www.sisms.pl

Chcesz otrzymywaç
sms
z WIADOMOÂCIAMI
I OG¸OSZENIAMI GMINNYMI? 

WyÊlij sms* o treÊci tak.wl05og na numer 661 000 112

W debacie bud˝etowej g∏os zabierali: Skarbnik Gminy Beata Dobrowolska i Wójt Gminy Wieliszew Waldemar Kownacki 
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Gimnazjum w Wieliszewie



vv Rolety wewn´trzne
i zewn´trzne

vv Plisy u moskitiery

vv ˚aluzje poziome
i pionowe

vv Ponad 120
rodzajów tkanin

vv Konkurencyjne ceny

vv Krótkie terminy
realizacji
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CENTRUM MEDYCZNE OÂRODEK ZDROWIA
„BER-MED”

Wieliszew, ul. Niepodleg∏oÊci 85, tel.0 22 782-23-85, tel. kom. 662-605-313, www.ber-med.pl 
Czynne od poniedzia∏ku do piàtku, w godz.: 8–19

P O R A D N I E  L E K A R S K I E
• Poradnia Pediatryczna
Dr Gra˝yna Krysik
• Poradnia Internistyczna
Dr Joanna Berliƒska
• Poradnia Medycyny Rodzinnej
Dr Katarzyna Szerejko, Dr Jacek Badzian
• Poradnia Uzale˝nieƒ
Psychoterapeuta Halina Wilczyƒska
• Psycholog
Joanna Szewczyk
• Psychiatra 
Dr Halina KwaÊniewska 
(leczenie bezsennoÊci, depresji, l´ków, nerwic)
• Poradnia Ginekologiczna
Dr Roman Pajàk
• Poradnia Urologiczna
Dr Grzegorz J´drzejczak
•Poradnia Dermatologiczna
Dr Aleksandra B∏azik 
FOTOTERAPIA promieniami UVA i UVB – 311 nm
– leczenie ∏uszczycy, bielactwa, AZS
• Poradnia Laryngologiczna
Dr Zofia Wiszniewska-Wàsowska
• Poradnia Diabetologiczna
Dr El˝bieta Bala
• Poradnia Diabetologiczna
Dr El˝bieta Bala
• Laseroterapia – Leczenie schorzeƒ
uk∏adu ruchu laserem leczniczym terapus 2

P O D P I S A N A  U M O WA  Z  N F Z

P O R A D N I E  S P E C J A L I S T Y C Z N E
•Poradnia Chirurgii  Ogólnej
Dr Jerzy Szubski
•Poradnia Medycyny Pracy 

i badania dla kierowców
•Poradnia kardiologiczna
Dr S∏awomir Jasek
•Poradnia Neurologiczna
Dr Jaros∏aw Jakubowski
•Poradnia Alergologiczna
Dr Joanna Myszkowska
GABINET ZABIEGOWY
• Piel´gniarka rodzinna 
– R. Owsianka, A. Michoƒska, E. Banaszek, A. Ràczka
• Piel´gniarka po∏o˝na – M. Syroka
ANALIZY LEKARSKIE
Poniedzia∏ek  godz. 8–10
Czwartek  godz. 8–10
GABINET STOMATOLOGICZNY
Lek. stomatolog Marta Sysik
czynny: pon, wt, Êr, czw. 14–19
Zapisy telefonicznie lub w rejestracji OÊrodka 
Tel. 022 782-23-85 kom 662-605-313
PORADNIA STOMATOLOGICZNA
czynna: co drugi pon. 14–19, wt-pt. 14-19
Telefon do stomatologii 666-713-171

P O D P I S A N A  U M O WA  
Z  N A R O D O W Y M  F U N D U S Z E M  Z D R O W I A

SURELLA
producent rolet
na wymiar

Dojazd i pomiar BEZPŁATNY
tel. 510 122 295, e-mail: surella@surella.pl

Promocja na rolety wewn´trzne – po okazaniu ogłoszenia
z Gazety Wieliszewskiej – rabat 10%

Promocja obowiàzuje do koƒca marca 2010 r.

HARMONOGRAM:

1) Od 10 do 31 marca 2010 r. – wydawanie i sk∏adanie „Kart zg∏oszenia

dziecka do przedszkola” w poszczególnych przedszkolach. Kart´ wype∏nia

rodzic (prawny opiekun) dziecka. Wymagane dokumenty: potwierdzajàce

dat´ urodzenia dziecka. Druk Karty mo˝na pobraç w ka˝dym

z przedszkoli oraz ze strony internetowej www.wieliszew.pl 

2) 31 marca 2010 r., godz. 17.00 zakoƒczenie przyjmowania Kart,

3) 8 kwietnia 2010 r. – posiedzenie komisji rekrutacyjnej, 

4) 12 kwietnia 2010 r, godz. 15.00 – wywieszenie list dzieci zakwalifikowanych

do przyj´cia,

5) od 13 do 15 kwietnia 2010 r. – sk∏adanie odwo∏aƒ od decyzji komisji

do dyrektora przedszkola

6) od 12 do 19 kwietnia 2010 r. – pisemne potwierdzenie woli korzystania

z us∏ug przedszkola przez rodziców dzieci zakwalifikowanych do przyj´cia

i ucz´szczajàcych do przedszkola w roku 2009/2010,

7) 20 kwietnia 2010 r. – rozpatrzenie odwo∏aƒ

8) 20 kwietnia 2010 r. godz. 15.00 – wywieszenie list dzieci przyj´tych

po rozpatrzeniu odwo∏aƒ

Rodzice dzieci ucz´szczajàcych do przedszkola w roku szkolnym 2009/10

potwierdzajà wol´ korzystania z us∏ug przedszkola (druk do pobrania ze strony

internetowej lub w przedszkolu).

KRYTERIA REKRUTACJI:

W pierwszej kolejnoÊci przyjmowane sà dzieci zamieszka∏e na terenie Gminy

Wieliszew, które spe∏niajà ni˝ej wymienione warunki:

1. Dzieci obj´te obowiàzkiem rocznego przygotowania przedszkolnego,

2. Dzieci pi´cioletnie,

3. Dzieci matek lub ojców samotnie je wychowujàcych,

4. Dzieci matek lub ojców, wobec których orzeczono znaczny lub umiarkowany

stopieƒ niepe∏nosprawnoÊci bàdê ca∏kowità niezdolnoÊç do pracy oraz niezdolnoÊç

do samodzielnej egzystencji,

5. Dzieci umieszczone w rodzinach zast´pczych,

6. Rodzeƒstwo dzieci ucz´szczajàcych do danego przedszkola,

7. Dzieci obojga rodziców pracujàcych.

TELEFONY do PRZEDSZKOLI:

Przedszkole Samorzàdowe Nr 1 w Wieliszewie – (22) 782-24-36

Przedszkole Samorzàdowe Nr 2 w Wieliszewie – (22) 782-38-18

Przedszkole Samorzàdowe w ¸ajskach – (22) 782-22-76

Przedszkole Samorzàdowe w Janówku – (22) 775-52-28

Nabór dzieci do przedszkoli samorzàdowych w Gminie Wieliszew na rok szkolny 2010/2011
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Amatorska liga tenisa sto∏owego
W kategorii SP klas I-III dziewczàt,
do zawodów zg∏osi∏o si´ szeÊcioro za-
wodniczek, które swoje mecze rozgry-
wa∏y systemem pucharowym.
W V turnieju zwyci´stwo odnios∏a
Klaudia Cur. Dopiero piàte miejsce
zaj´∏a Ania Kowalczyk, która lideru-
je w ca∏ych rozgrywkach, majàc
na swoim koncie 415 punktów.

W grupie ch∏opców klas I-III SP
mi´dzy sobà rywalizowa∏o 5 ch∏op-
ców, a mecze rozgrywali systemem
„ka˝dy z ka˝dym”. Zwyci´˝y∏ Domi-
nik Burza, który wygra∏ wszystkie
swoje mecze.W klasyfikacji general-
nej zajmuje trzecie miejsce z dorob-
kiem 280 punktów. Na pierwszym
miejscu znajduje si´ Jakub Dyty-
niak, który zdoby∏ 415 punktów.

W kategorii dziewczàt klas IV-
-VI nieustannie dominuje Magdale-
na Klik, która wygra∏a wszystkie do-

tychczasowe turnieje i zdecydowanie
prowadzi w swojej grupie wiekowej
z wynikiem 500 punktów. Drugie
miejsce w klasyfikacji generalnej
zajmuje Ola Rasiƒska, która zdoby-
∏a 340 punktów, a w ostatnim turnie-
ju zaj´∏a trzecie miejsce.

Ch∏opcy z klas IV-VI SP podtrzy-
mali dobrà frekwencj´ z poprzednich
turniejów – na turnieju pojawi∏o si´
a˝ 22 zawodników. DoÊç niespodzie-
wanie zwyci´˝y∏ Arkadiusz Âliwiƒski,
który dotychczas zajmowa∏ dalsze
miejsce w klasyfikacji generalnej.
Marciniak Jakub, który jest liderem
w tej kategorii zajà∏ drugie miejsce
i ogólnie zgromadzi∏ 460 punktów.
Drugi jest Bartosz Wieszczak z dorob-
kiem 300 punktów.

W kategorii gimnazjum ch∏opców
pojawi∏o si´ jedynie szeÊcioro zawod-
ników. Ponownie dosz∏o do niespo-

dziewanych rozstrzygni´ç i turniej
wygra∏ Jakub Âwitek, który wcze-
Êniej zgromadzi∏ jedynie 5 punktów.
Drugie miejsce zajà∏ Jakub Majew-
ski. Zawodnik ten zgromadzi∏ dotych-
czas 380 punktów i prowadzi w kla-
syfikacji generalnej. Tu˝ za nim, bo
ze stratà jedynie 40 punktów plasu-
je si´ Adam Sobczyƒski.

W najbardziej emocjonujàcej ka-
tegorii seniorów zwyci´zcà zosta∏
S∏awomir Nowosielski. Zdecydowany
lider tej grupy – Zbigniew Chodkow-
ski jak zwykle uplasowa∏ si´ na wy-
sokiej – trzeciej pozycji. W klasyfi-
kacji generalnej zgromadzi∏
440 punktów. Na drugim miejscu
znajduje si´ Olaf Bryliƒski, który
w ostatnim turnieju zajà∏ drugie
miejsce i ogólnie mo˝e pochwaliç si´
wynikiem 320 punktów.

nn  Tadeusz Szczygielski
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Mammografia i cytologia bezp∏atnie
Wszystkie panie zainteresowane
skorzystaniem z oferty prosimy
o przybycie pod hal´ sportowà,
gdzie w terminie 18-22 marca,
w godzinach 10.30-18.00 stanie
specjalny ambulans – mammo-
bus.

W celu zapisania si´ na badanie
prosimy o WCZEÂNIEJSZY kon-
takt osobisty lub telefoniczny
w wybranych placówkach:
Zak∏ad Opieki Zdrowotnej
– Wieliszew, ul. Modliƒska 1,
tel. 22 782-24-55

Zak∏ad Opieki Zdrowotnej – Janówek,
ul. Dworcowa 8, tel. 22 775-52-25
Zak∏ad Opieki Zdrowotnej – Skrzeszew,
ul. Nowodworska 57a, tel. 22 782-30-26
Osoby niezapisane, a zg∏aszajàce
si´ na badanie, równie˝ b´dà nim
obj´te. nn  AM

*Op∏ata za wys∏anie wiadomoÊci SMS jest zgodna z Twoim planem taryfowym. Wys∏anie wiadomoÊci
SMS o zdefiniowanej treÊci oznacza akceptacj´ regulaminu dost´pnego na stronie www.sisms.pl

WyÊlij sms* o treÊci tak.wl05k na numer 661 000 112

Chcesz otrzymywaç sms z informacjami
o GMINNYCH KONKURSACH? 


